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L’Ajuntament de Roses in-
vertirà 885.000 euros a
fer un rentat de cara al
passeig marítim, que es va
construir en dues fases, el
1995 i el 2000. L’objectiu
del consistori rosinc és fer-
hi millores, com ara la
renovació dels bancs i el
mobiliari urbà deteriorat,
així com en jardineria i al
paviment. El projecte glo-
bal inclou la millora dels
dos quilòmetres de llarg
que fa el front de mar a Ro-
ses des de Santa Margari-
da fins al rec d’en Forquilla
–a l’altura de la plaça Cata-
lunya–, però la inversió es
farà per fases per facilitar-
ne l’execució.

Ara l’Ajuntament des-
tinarà 372.000 euros al
tram de passeig que hi ha
entre la bocana de Santa
Margarida i la riera de la
Bruneta. I pròximament
es completarà la resta.
L’objectiu del consistori és
fer un rentat de cara a un
dels principals punts d’a-
tracció de la població cos-

tanera, que acull un gran
nombre de vianants, so-
bretot durant la tempo-
rada turística. Segons el
consistori, alguns ele-
ments del passeig s’han
deteriorat amb el pas del
temps i ara se n’afronta la
renovació.

A l’espai que es comen-
çarà a renovar ara, es reti-

raran els bancs de formigó
que s’han fet malbé, i es re-
distribuiran i se’n posaran
de nous. A més, se substi-
tuiran els pilons d’acer que
presenten senyals de cor-
rosió, així com la fusteria i
els paviments que s’han
deteriorat pel pas de vehi-
cles i per les arrels d’ar-
bres, per exemple. L’Ajun-

tament també preveu po-
sar vegetació allà on ha
desaparegut, millorar el
sistema de drenatge d’ai-
gua de pluja i traslladar les
dutxes i els rentapeus de la
platja. El projecte es com-
pleta amb la renovació de
l’enllumenat públic del
passeig, que també s’està
fent per fases. ■

Roses destinarà 885.000
euros a millores al passeig
a L’Ajuntament farà ara una primera fase de l’actuació de 372.000 euros a la zona entre la bocana
de Santa Margarida i la riera de la Bruneta a L’objectiu és fer un rentat de cara al front marítim

Mar Vicente
ROSES

URBANISME

1995
es va fer la primera fase de
construcció del passeig marí-
tim de Roses. L’altra part es
va dur a terme el 2000.

Una imatge del passeig a la zona de Santa Margarida. L’Ajuntament vol fer un rentat de cara al front marítim ■ LL. SERRAT
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La data

L’Ajuntament de l’Escala
ha afegit una aplicació al
web de l’Ajuntament que
permet calcular de mane-
ra detallada què destina
cada contribuent als ser-
veis municipals. El comp-
te el pot fer cada veí que
pagui els impostos a la po-
blació, introduint la xifra
anual que paga a l’Ajunta-
ment –aquest la rebran

detallada en una circular–
i l’aplicació li oferirà
quants dels seus diners
aniran destinats a cadas-
cun de 25 serveis diversos.
En el supòsit d’un veí que
pagui 650 euros aquest
2013 –la majoria estan en-
tre 600 i 700–, destinarà
48,82 euros anuals a ser-
veis administratius, urba-
nisme, hisenda i cadastre;
30,10 euros a enllumenat
públic; 3,51 euros al con-
sum de l’enllumenat de les
dependències municipals;
14,37 a la conservació de
les vies públiques i el sane-
jament; 1,95 a l’enjardina-
ment; 1,17 a la reposició
del mobiliari urbà i a la ne-

teja de grafits; 1,37 a con-
sum telefònic; 40,43 a ne-
teja de carrers; 6,05 a la
neteja de dependències
municipals; 14,69 al ser-
vei de platges; 9,49 a l’es-
cola bressol; 3,90 a l’escola
de música; 54,60 a la poli-
cia local; 0,26 al manteni-
ment dels vehicles muni-
cipals; 14,37 al foment de
l’esport; 8,58, a serveis so-
cials; 2,93 a les entitats so-
cials; 3,90 a festes popu-
lars; 4,10 a accions de pro-
moció econòmica de la po-
blació; 53,04 a amortitza-
ció de deute contret;
13,00 a interessos de deu-
tes, i 5,72 a pagar els seus
regidors. ■

Joan Puntí
L’ESCALA

L’Escala mostra el destí
individual dels impostos

HISENDA MUNICIPAL

a Cada veí pot fer el
càlcul amb una
aplicació penjada al
web de l’Ajuntament

L’alcalde de l’Escala, Estanis Puig, amb l’eina de càlcul dels
impostos a la pantalla del seu ordinador ■ EL PUNT AVUI

RIUDELLOTS

Refan el ferm de
l’avinguda Mas
Pins, al polígon

La sala d’exposicions de la
Casa de Cultura de Riudellots
de la Selva és el marc de l’ex-
posició La logística, motor de
l’economia des del passat dia
11. El vernissatge d’aquesta
mostra va ser a càrrec del di-
rector general de l’empresa
pública de la Generalitat Ci-
malsa, Isidre Gavín, que en la
seva intervenció va fer una
breu explicació del que és la
logística i el seu paper en el
ritme econòmic d’un país. La
presentació de l’acte va cor-
respondre a l’alcaldessa de
Riudellots, Montserrat Roura.
Aquesta exposició es pot visi-
tar fins al 30 de gener en l’ho-
rari d’obertura de la Casa de
Cultura. ■ REDACCIÓ

Exposició sobre la
logística a la Casa
de Cultura

RIUDELLOTS

El Museu Etnològic del Mont-
seny va ser el marc diumenge
del lliurament de premis del
tercer Concurs Fotogràfic Fo-
to-Montseny. En aquest con-
curs, organitzat per la Secció
Fotogràfica d’Arbúcies i el
Museu Etnològic del Mont-
seny, hi han participat 46 fo-
tògrafs de tot Catalunya amb
més de 120 fotografies de te-
màtica montsenyenca. Els fo-
tògrafs guanyadors d’aquesta
edició han estat José Manuel
García (Badalona), Lluís Cu-
minal (Arbúcies) i Ignasi Palli-
sa (Olèrdola). Jordi Font i
Lluís Juanola han resultat pre-
miats amb dos accèssits lo-
cals. Una mostra amb 55 fo-
tografies es pot veure fins al
dia 27. ■ REDACCIÓ

Guanyadors del
concurs fotogràfic
Foto-Montseny

ARBÚCIES

L’Ajuntament de Riudellots de
la Selva ha començat els tre-
balls per substituir el ferm de
diversos carrers de la zona
del polígon industrial, actua-
ció que preveu acabar els
pròxims dies. La millora dels
carrers es fa concretament a
l’avinguda Mas Pins, però
quan s’acabi aquesta fase es
refarà el ferm de més carrers,
fins a englobar tota la zona in-
dustrial. Els treballs per refer
el ferm d’aquesta zona tenen
un cost de 101.640 euros, se-
gons dades que va facilitar el
primer tinent d’alcalde al con-
sistori riudellotenc, Josep Ma-
ria Corominas.Aquesta és una
de les zones amb més afluèn-
cia de vehicles del polígon in-
dustrial. ■ REDACCIÓ

CUJEDA
Resaltado
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o sé vostès, però un servidor, després de seguir
dotzenes de tertúlies d’experts i de llegir cente-
nars d’articles d’ídem, he renunciat a entendre

el gran circ de l’economia estatal. Em costa relacionar
les retallades de diner públic amb la millora de la vida
o –potser la intenció és més modesta– amb l’intent
de supervivència; i perdo el fil quan pretenc connectar
la prima de risc amb el tancament dels CAP de Caste-
lla-la Manxa, etc. Ara: amb la corrupció politicoadmi-
nistrativa, un dels aspectes més cridaners de l’econo-
mia espanyola, em sembla –i perdonin– que progres-
so adequadament; aquest cursàs intensiu que ens
han fet el gendre –Franco tenia un cunyat i el rei té un
gendre–, els valencians i mallorquins que manen, i el
tresorer alpinista ful, tots del partit ara regnant, ha es-
tat altament didàctic. Si hagués de fer-ne una síntesi
entenedora, diria que la joia de la corona es diu co-
missions. Jo mano, o jo tinc molta ascendència amb

qui mana, o jo sóc un bon
mur de contenció per a qui
mana, o jo sé coses de qui
mana que no em pot negar
res..., i per tant jo –els ca-
mins administratius poden
ser quasi inescrutables– de-
cideixo a qui adjudico una
gran despesa de diner pú-
blic. Per preparar la visita

del Papa, per fer un velòdrom o una ciutat de les arts,
per fer un TGV o una autovia o un aeroport, en realitat
tant li fot: a Sicília i a Calàbria diu que s’han fet ponts
sense riu a sota, i autopistes que acaben en un erm. I
jo aquesta decisió la faig lligada a una –la!– comissió;
jo et dono molts de diners a canvi que tu me’n tornis
una part, un percentatge, posem que un 3%. La majo-
ria de mitjans espanyols de Madrid solen dir que
aquestes comissions, que va recaptant qui té poder
per fer-ho, van destinades al manteniment dels par-
tits que amb els vots els hem permès de manar, i així
la cosa queda com un pecat menor: aquest diner ne-
gre, passat per la cuina d’aquella premsa, ha arribat a
ser servit com una mena de garant de la democràcia
ja que, diuen, si no com s’ho farien els partits? Però el
senador i el gendre ens han ensenyat a més que
aquestes comissions, en part o totes respectivament,
poden arribar a un compte particular per, així, anar-se
fent un coixí a Suïssa o a on sigui. I com que entre els
de l’olla –la cúpula– aquestes coses s’arriben a saber
i tothom té molta gana, per tal que la caixa B pugui
seguir ingressant sense entrebancs, és tot un gest
gratificar els que estan en el secret amb sobresous
mensuals que superen el que molta gent rep per un
any... de treball. Què?

N
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LA GALERIA

‘Cash’ en B

Per fer-ne una
síntesi diria
que la joia de
la corona es
diu comissions

Joan
Ferrerós

L’Ajuntament de Cassà de
la Selva ha començat les
obres de rehabilitació de
l’antic teatre i cinema del
Centre Recreatiu, a la cèn-
trica plaça de la Coma. La
reforma del centre perme-
trà que Cassà disposi d’un
espai polivalent amb 350
seients. Els treballs hau-
rien d’estar enllestits l’oc-
tubre, segons calcula l’al-
calde de Cassà, Enric Ba-
gué (CiU).

Per fer les obres, Cassà
utilitza una subvenció del
Ministeri de Cultura de
400.000 euros, que havien
tramitat PSC i ERC en

l’anterior mandat. El go-
vern ha aprofitat un antic
projecte d’equipament
cultural al Centre Recrea-
tiu, de l’anterior govern
convergent, amb Antoni
Baulida d’alcalde. Fa gaire-
bé un any, el ple de Cassà ja
va aprovar un conveni
d’explotació del recinte,
segons el qual els amos del
centre cedien l’espai du-
rant seixanta anys.

Amb el nou teatre, Cas-
sà de la Selva disposarà
d’un espai amb 350 se-
ients, que ara no té. Bagué
explica que els espais de la
Sala Galà i del col·legi Puig
d’Arques permeten fer ac-
tivats per a unes cent per-
sones, cosa que es pal·liarà
amb la reforma del teatre
del Centre Recreatiu, que
esdevindrà una sala poli-
valent de múltiples fun-
cions. Per a actes més mul-
titudinaris, Cassà té el pa-
velló polivalent. L’anterior
govern (ERC, PSC i l’Alter-
nativa) havia projectat un
centre d’arts escèniques
en el polivalent, que CiU
ha descartat perquè el veia
inviable econòmicament.

Enderroc
Les obres han començat
amb l’enderroc d’edifica-
cions annexes al pati que
connecta el bar cafè de
l’entitat amb el teatre. A
més, hi haurà el canvi del
paviment de fusta de la sa-
la, la col·locació de buta-
ques noves i el revesti-
ment de fusta i de les pa-
rets i el sostre.

L’escenari de la sala fa-
rà 83,45 metres quadrats i
7,27 metres de llargària.
Hi haurà dos nivells: el de
la Coma, amb l’escenari i
la sala polivalent, i el de la
carretera provincial, amb
l’accés a la sala polivalent,
el vestidor i l’accés a came-
rinos. La superfície total
útil serà de 415,35 metres
quadrats. ■

a La sala serà l’escenari d’obres, conferències i concerts
a L’alcalde calcula que els treballs acabaran l’octubre

J. Ferrer
CASSÀ DE LA SELVA

EQUIPAMENTS

Comença la reforma
del teatre del Centre
Recreatiu de Cassà
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La frase

“Serà un espai per a
teatre, ball,
conferències, concerts,
que les entitats podran
utilitzar”
Enric Bagué
ALCALDE DE CASSÀ DE LA SELVA (CIU)

Les obres del teatre del Cen-
tre Recreatiu de Cassà, adju-
dicades a l’empresa Cons-
trucció i restauració Viñas
SL, formen part de la primera
fase de rehabilitació de l’edi-

350
seients tindrà el nou teatre
del Centre Recreatiu, que ex-
plotarà l’Ajuntament durant
seixanta anys.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

Una imatge de la remodelació del Centre Recreatiu de Cassà, divendres ■ LLUÍS SERRAT

fici. Pendents de temps mi-
llors, hi hauria arreglar l’ac-
cés a l’edifici per la carretera
provincial i la reforma del so-
terrani, on hi havia hagut la
discoteca Manhattan.
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La primera fase de la rehabilitació

El Col·legi d’Agents de la
Propietat Immobiliària de
Girona ha denunciat a la
Generalitat l’existència de
cinquanta agències immo-
biliàries il·legals que treba-
llen en diverses poblacions
de les comarques gironi-

nes, com són ara Roses,
l’Escala o Lloret de Mar. La
majoria d’aquests negocis
són propietat de ciuta-
dans estrangers que vé-
nen de França i Rússia, i
que no tenen inscrits els
negocis al registre
d’agents immobiliaris,
com marca la llei actual.
La normativa vigent es

proposa com a objectiu
afavorir la transparència
del sector i garantir la pro-
tecció dels usuaris. “Tre-
ballar amb aquestes em-
preses suposa un perill
perquè es poden quedar
amb els diners d’una
transacció i desaparèi-
xer”, segons ha explicat el
president del Col·legi

d’API de Girona, Ramon
Corominas.

A més a més d’aquestes
cinquanta agències immo-
biliàries, el president de
l’organisme ha advertit
que el Col·legi té constàn-
cia que existeixen gairebé
un centenar d’agències il-
legals més arreu del terri-
tori gironí. ■

Els API gironins denuncien cinquanta
agències immobiliàries il·legals

HABITATGE

ACN
GIRONA

Ramon Corominas, president del Col·legi d’Agents de la
Propietat Immobiliària de GIrona ■ LLUÍS SERRAT

CUJEDA
Resaltado
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LA
PUNXA
D’EN
JAP

Joan
Antoni
Poch

Denunciar l’Ajuntament de
Girona amb finalitats clara-

ment ideològiques no surt de franc.
El jutjat contenciós administratiu
número u de Girona ha resolt con-
tra el recurs que la delegada del go-
vern espanyol, María de los Llanos
de Luna, havia presentat per ús in-
degut de les potestats municipals
per haver contractat dos trens
–conjuntament amb l’Ajuntament
de Figueres– i haver-los posat a
disposició dels ciutadans que vo-
lien anar a la manifestació de la Dia-
da de l’onze de setembre a Barcelo-
na. Però el veredicte va més enllà i
renya amb contundència la Delega-
ció per haver engegat el procedi-
ment judicial. Concretament, la re-
solució judicial critica que la pre-
sentació del recurs hagi represen-
tat “malbaratament de recursos
humans i econòmics dels òrgans
judicials” i que es tirés endavant tot
i saber que tot plegat tindria “quasi
nul·la transcendència jurídica”.

Amb altres paraules, el consis-
tori tenia tota la raó quan va consi-
derar que la interposició del recurs
obeïa a una decisió merament polí-
tica impulsada amb la finalitat de
perseguir ideològicament els qui
afavorien la celebració de la històri-
ca manifestació. Tal com ahir re-
cordava l’alcalde de Girona, Carles
Puigdemont, després de conèixer
la notícia, l’Ajuntament es va limitar
a oferir als ciutadans un servei que
reclamaven. Puigdemont es pre-
guntava irònicament si la reacció
de la Delegació hauria estat la ma-
teixa si l’Ajuntament hagués con-
tractat una pantalla gegant per
veure jugar la selecció espanyola
de futbol. No tot s’hi val, doncs, a
l’hora de posar pals a les rodes de
les aspiracions sobiranistes cata-
lanes i, com que indubtablement
n’hi haurà nous intents, l’Estat
n’hauria de prendre nota.

El jutjat
renya Llanos
de Luna

EDITORIAL

ls meus alumnes més joves ja sa-
ben que Amèrica va ser desco-
berta i que el seu smartphone
ha estat, en canvi, inventat. En-

tenen que només podem “trobar” allò
que, sent desconegut, ja existeix, i que
cap arbre fruiter dóna telèfons mòbils
intel·ligents. Tenim clar que el propi es-
til de vida ha de dependre de nosaltres
mateixos, no està determinat per uns
bruixots: cal inventar-lo. Ara bé, què
passa amb la família? Aquesta “institu-
ció humana”, sagrada per alguns i car-
rinclona per d’altres, és inventada o des-
coberta? Ens agrada “fabricar institu-
cions” per poder-les manegar millor; allò
natural, en canvi, es resisteix a capricis
tecnocràtics.

TORNEM A “AMÈRICA”: alguns europeus
se la van trobar, no pas inventar, per-
què... ja hi era! Però no del tot!: li van po-
sar un nom i li van aplicar unes catego-
ries, van haver de “revestir” la descober-
ta. La naturalesa hi és, però la cultura la
vesteix. Exemples?: hem inventat la de-
mocràcia, però no funciona bé en contra
de la naturalesa, com tampoc el meu
smarthphone. La cultura s’edifica sobre
el que ja és, allò que té unes lleis. I en té,
de lleis, la família?

FORÇA GENT, NO EMPRA PAS unívoca-
ment el concepte família. Això descon-
certa molts. Al meu institut, al meu bar-
ri, als meus llocs d’oci hi descobreixo

E grups familiars amb fills de diferents pa-
res, o parelles refetes, o monoparentals
(mares solteres o persones vídues o se-
parades), gent que viuen junts i que no
són “noi-noia”. També n’hi ha –i moltes–
de famílies nuclears típiques, és clar. Jo
no sóc ningú per negar-los la identitat
que pensin tenir, ni per jutjar-los com a
persones. Ara bé, més enllà de les anàli-
sis sociològiques i ètiques, s’hi val tot?
Invent o descobriment?

CAP FILÒSOF NEGA UNA CERTA base natu-
ral a la família: sexualitat, supervivèn-
cia, etc. Curiosament, i en contra del “ta-
rannà ecològic”, ara intentem manipu-
lar-ho, tot això. Quines notes –més enllà
de “mascle-femella”– identificarien
aquest nostre invent cultural de base
natural? Si prescindeixo d’elements re-
ligiosos o dels reivindicatius de certs
grups de pressió, n’hi trobo tres: (a) es-
tabilitat i protecció, (b) afectivitat, i (c)
intimitat. Coincidim que (a) una família
no és per “passar un cap de setmana”:
coneixen alguna parella que decideixi

conviure “per 255 dies, renovables”, per
exemple? O que tinguin fills, o n’adop-
tin, només “a prova”? En canvi, se sol de-
clarar: per sempre, “en la riquesa i en la
penúria, la salut i la malaltia”. De l’amor
(b) no caldria dir gaire res, excepte si
vostè no s’ha sentit mai enamorat, en-
tendrit o estimat; això inclina a tenir
fills, tot i que n’hi ha que estimen –i
tant!– fora de la família: missioners, vo-
luntaris, herois de tota mena...; i (c), el
que més m’agrada: en família pots mou-
re’t en pijama o sense pentinar, a casa
ets com ets, “no hi ha secrets”. Això és
intimitat (de la psicològica a la conju-
gal). Allò de certs programes “rosa” de la
televisió és hipocresia.

A LA FAMÍLIA SE’T DONA SEMPRE tot el que
necessites (ajuda, comprensió, menjar)
i hi aportes de gust tot el que pots: no et
cobren el dinar, però cal que paris la tau-
la. “Si trenques les teves cadenes, t’alli-
beres, però si talles les teves arrels, et
mors”, escriu una poetessa romanesa.
Certs enemics de la família han fet això:
l’han ben esgarriada. És letal destruir un
bosc perquè algun arbre era guerxo. El
divorci “exprés” i altres “tecnologies de
gestió social”, avenços aparents, ens po-
den fer més dèbils com a societat i indivi-
dualment infeliços. La crisi actual ho ha
evidenciat: ¡quants sobrevivim gràcies a
la família!, oi?

N’HI HA PROU QUE UN NOSTRE NÉT, o
alumne, o veí, o nebot –noi o noia– es de-
cideixi a tenir cura de la família, per co-
mençar: les zones forestals cremades
l’estiu passat semblen mortes però, en
pocs anys –una generació– hi haurà un
nou bosc, una societat sens dubte millor.
Cal plantar. Ara bé, posem-nos-hi!

La família

Professor de filosofia a
l’institut Illa de Rodes
(Roses)

CAP FILÒSOF NEGA UNA
CERTA BASE NATURAL A
LA FAMÍLIA

Xavier Serra i
Besalú

Aquesta “institució
humana”, sagrada per
alguns i carrinclona per
d’altres, és inventada
o descoberta?
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L’Ajuntament de l’Escala per-
met des d’ahir al web municipal
als contribuent saber quants dels
euros que paga en impostos van a
parar a cadascun dels principals
serveis i despeses. Una aplicació (a
l’apartat «quant pago de...?») faci-
lita que els usuaris només posant
el que abonen puguin comprovar
detalladament en què s’utilitzen
els seus diners. 

L’objectiu de l’equip de govern
és «donar una major transparèn-
cia a l’acció municipal» així com

conscienciar els contribuents so-
bre quina és la seva aportació als
serveis i a les despeses. En aques-
ta mateixa línia, des de fa unes set-
manes s’han enviat cartes a tots els
veïns del municipi detallant què i
quan han de pagar cadascun dels
importos per aquest exercici. 

Des del consistori expliquen
que, per exemple, un contribuent
que tributa uns  euros l’a-
ny –que és la mitjana de la pobla-
ció- està fent una aportació anual
de , euros pel servei de Poli-
cia Local; de , a la neteja de
carrers; de , euros al servei de
platja; de , al foment de l’es-
port i de , als serveis admi-
nistratius, d’urbanismes, hisenda
i cadastre. Aquest mateix usuari
també està contribuint amb ,
euros anuals al manteniment de

l’escola bressol municipal; amb
, a l’escola de música o , a les
despeses dels regidors. 

Acostar l’administració
«El consistori té la voluntat d’a-
costar l’administració als veïns del
municipi el màxim possible i

aquest és un pas més, com els
que estem fent en l’àmbit d’admi-
nistració electrònica», assegura
l’alcalde, Estanis Puig (PSC). El
batlle, a més, es mostra convençut
que aquesta nova eina ajudarà a
evidenciar quina és la contribució
que cadascú està fent al municipi.

L’ESCALA | DdG

Una aplicació al web
permet al contribuent saber
les quantitats que es
paguen dels serveis

�Saber on van els impostos de l’Escala

Des del web es pot accedir a l’apartat «quant pago de...?».

DIARI DE GIRONA

L’Ajuntament de Roses ha anun-
ciat que l’espectacle de dansa Pro-
jecte Pavlova previst per diumen-
ge ha quedat suspès per l’anul·la-
ció de la gira de la companyia.

L’espectacle de dansa de

Roses de diumenge, suspès

L’Alt Empordà arrossega encara,
mig any després, les conseqüèn-
cies del gran incendi del mes de ju-
liol que va arrasar . hectà-
rees. Avui fa sis mesos del desas-
tre i, malgrat que alguns arbres co-
mencen a rebrotar, hi ha moltes fe-
rides obertes tant entre els ajun-
taments com els propietaris afec-
tats que van veure com les Dames
acabaven amb part dels seus mit-
jans de vida. Entre els damniCcats,
dos dels casos més coneguts van
ser el del càmping Les Pedres de
Capmany -el foc va arrasar el 
de la superfície- o el ramader Da-
vid Coll de Biure, que va perdre
 ovelles. Des d’aleshores i sen-
se haver rebut cap ajuda pública,
el propietari del càmping està re-
posant els bungalous calcinats i el
pastor no ha pogut ampliar el ra-
mat. 

Després de les Dames i del res-
sò que aquestes van tenir arreu del
territori, es va iniciar una onada de
solidaritat amb la comarca. A tra-
vés de la campanya focempordà
es van recollir ., euros
que s’han canalitzat a través del
Consell Comarcal, encarregat de
distribuir els diners dels diversos
projectes. En aquests moments,
l’ens ja ha endegat totes les ac-
tuacions previstes i només falta
atorgar la línia d’ajuts de gairebé
. euros que serviran per C-
nançar  projectes que preveuen
reconvertir boscos en pastures o
conreus que frenin l’avanç de les
Dames en cas que hi hagi un altre
incendi. Aquestes actuacions se
centren a incentivar pastures i la
utilització del ramat per a la neteja
de zones forestals, incentivar bos-
cos de sureres i espècies pròpies de
la zona. A banda d’això, els diners
s’han utilitzat per netejar boscos
i ajudar propietaris que no te-
nien cap assegurança o cap altra
possibilitat d’ajut. D’entre les ac-

cions, es va contractar un tècnic fo-
restal que ha guiat  propietaris
a valorar l’estat dels seus boscos i
veure quins arbres calia talar. Pre-
cisament per recollir fons aquest
diumenge es va organizar un nou
acte solidari i, en aquest cas, es va
criticar la gestió de les ajudes per
part del Consell. El portaveu del
PP, Diego Borrego,  demanarà
avui a l’ens que es pronunciï en
aquest sentit per demanar que
no es posi en dubte la tasca feta i
es deixi clar als que han fet apor-
tacions que s’han administrat cor-
rectament. 

Sigui com sigui, alguns dels
propietaris més afectats per l’in-
cendi asseguren que, en els seus
casos, les ajudes han passat de
llarg. Un d’ells és Antonio Herder,
el propietari del càmping Les Pe-
dres. Les Dames van calcinar tots
els bungalous que tenia i van ar-
rasar el  de l’espai. Sis mesos
després, Herder diu que conti-
nua endavant «com pot» i que,
afortunadament, tenia una asse-
gurança que l’ha ajudat a anar re-
muntant el negoci. Només amb les
instal·lacions, diu, hi va perdre
més d’, milions d’euros. «La
gent ha marxat i està costant molt
que torni», aCrma. Diu, a més, que
si les coses no milloren a curt ter-
mini potser s’hagi de plantejar, Cns
i tot, tancar el negoci. Ara només
tenen un dels bungalous ocupat i
han anat reposant els mòduls cre-
mats amb d’altres de segona mà.
«L’entorn es va recuperant ràpi-
dament, esperem que les coses
millorin», afegeix Herder, que diu
no haver rebut «ni un euro» d’a-
juda fora de l’assegurança. 

Un altre dels damniCcats és el
ramader de Biure que va perdre
bona part del seu ramat atrapat pel
foc mentre pasturava. El seu pare,
Joan Coll, assegura que totes les
ajudes que han rebut han estat a
títol individual, com ara persones
que li han regalat algun cap de
 bestiar o que li han perdonat al-

guna quota de lloguer d’algun
terreny. «Nosaltres teníem clar
que mentre poséssim la mà a la
terra i cremés tot serien promeses,
però quan la terra fos freda, tot
hauria passat», aCrma Coll, que
constata  que «efectivament, ha es-
tat així». En l’incendi va perdre 
ovelles d’un ramat de  i l’asse-
gurança no ha cobert les pèrdues.
«No hem tingut el bestiar dispo-
nible per Nadal, quan més nego-
ci es fa», aCrma. Coll diu, a més,
que el seu Cll ni tan sols ha pogut
comprar més ovelles per com-
pletar el nou ramat. 

Turisme rural, de nou
A la zona que va quedar afectada
pel foc hi ha també unes cinc ca-
ses de turisme rural. Segons l’As-
sociació Turisme Rural de Girona,
les setmanes posteriors sí que hi
va haver cancel·lacions però ara,
sis mesos més tard, la situació
s’ha normalitzat i els clients con-
tinuen fent reserves. En Xavier
Rodà fa sis anys que regenta Can
Llobet, a Capmany, i recorda que

Cns al setembre va patir anul·la-
cions, especialment d’estrangers
espantats per les notícies del foc,
però que ara s’ha recuperat  el ni-
vell de reserves. «A banda de la da-
vallada de clients que pugui venir
provocada per la crisi, de l’incen-
di la gent ja no se’n recorda i con-
tinuen venint», explica. 

Rodà, però, lamenta que no
s’hagin fet actuacions per recu-
perar l’entorn. A Capmany diu
que es van cremar totes les se-
nyalitzacions per fer senderisme
o BTT i també les rutes megalíti-
ques i que, per això, ja no poden
oferir aquest atractiu turístic. «Es-
taria bé que a l’estiu s’hagués ar-
reglat però ens consta que les aju-
des per això encara no han arri-
bat», afegeix. De fet, els ajunta-
ments afectats van quantiCcar en
més d’, miliones d’euros les
pèrdues municipals. Encara, però,
hi ha casos en què, com en el de
Capmany, no ha arribat ni un
euro. «Estem a l’espera de saber si
tindrem diners perquè hi ha obres
que no les podem afrontar sols»,

diu l’alcalde, Jesús Figa. 
A banda del foc originat a la Jon-

quera, el mateix  de juliol se’n va
declarar un altre a Portbou, just
quan s’havia desviat tot el trànsit
de l’AP- i la N-II. En aquest, hi van
morir dues persones d’una ma-
teixa família després de saltar per
un penya-segat fugint de les Da-
mes. Això passava a peu de la N-
 i l’alcalde, Josep Lluís Sales, ja
exigia aleshores millores en aques-
ta carretera estreta i plena de re-
volts que connecta amb França.
Aquell dia, es va convertir en una
autèntica ratera. 

Diu Sales que, mig any des-
prés, «ha vingut molta gent a mi-
rar-s’ho» però que encara no hi ha
res previst. «Està tot igual i no
vull esperar que torni a passar
perquè tornem a parlar que cal
millorar-la», insisteix. L’alcalde
exigeix també que si es torna a des-
viar el trànsit al seu municipi que
hi hagi com a mínim dues patru-
lles dels Mossos que gestionin el
trànsit i es limiti el pas d’autocars,
camions i rulots. 

CAPMANY

MARINA LÓPEZ/TÀNIA TÀPIA (ACN)

Ferides obertes, mig any després del foc
Ajuntaments i propietaris afectats lamenten que, sis mesos després del desastre, encara no tinguin suport econòmic

�

El càmping Les Pedres de Capmany, sis mesos després del foc que va cremar tots els bungalous.

ACN

COMPRO OR i PLATA
ORO CAT

fins a 37€ el gram

www.orocat.com
—TRUQUI GRATIS—

900 282 292

AUTOCARS F. CANALS, S.A.
Anunci de canvi de domicili social 

i ampliació d’objecte social

La Junta General celebrada el dia 7 de gener de 2013
va acordar el canvi de domicili social al carrer Roca del
Viver 1 de Blanes (17300). De la mateixa manera, va
acordar ampliar l’objecte social a altres activitats im-
mobiliàries, d’assessorament i intermediació.

Blanes, 10 de gener de 2013

L’administrador, Jordi Canals Guix

CUJEDA
Resaltado



L’Ajuntament de Roses invertirà
. euros per fer manteni-
ment i millores al tram del Passeig
Marítim, comprès entre la bocana
de Santa Margarida i la riera de la
Bruneta. El projecte, que prope-
rament es completarà Ans a la
plaça de les Botxes, suposa la re-
novació dels bancs i el mobiliari
urbà deteriorats així com la pavi-
mentació, drenatge i jardineria en
els punts on calgui. 

L’objectiu de l’actuació és mi-
llorar un dels principals punts d’a-
tracció del municipi, que acull un
elevat nombre de visitants durant
tot l’any però molt especialment  a
la temporada turística. Així, expli-
quen, es vol posar punt i Anal al de-
teriorament que el pas del temps
ha provocat en alguns dels seus

elements des de la seva construc-
ció, feta en dues fases l’any  i
 respectivament.

Tot i que el projecte complet,
dotat d’un pressupost de .
euros, preveu el manteniment i mi-
llora del passeig al llarg de dos qui-
lòmetres de longitud, des de la-
bocana de Santa Margarida Ans al
Rec d’En Forquilla (plaça de les
Botxes, a l’inici de la plaça Cata-
lunya), s’ha decidit dividir-lo en di-
ferents fases per tal de facilitar-ne
l’execució. 

Una actuació per fases
Les primeres actuacions es faran
des d’aquesta bocana Ans a la rie-
ra (. metres de longitud) i
permetran enretirar els bancs de
formigó que estan en mal estat i la
redistribució dels que es mantenen

al costat del mar. A la banda de la
muntanya, en canvi, se n’instal·la-
ran de nous. Les pilones d’acer que
presenten signes de corrosió tam-
bé seran substituïdes així com la
fusteria malmesa, els paviments i
revestiments deteriorats pel pas de
vehicles o les arrels dels arbres, en-
tre d’altres.

El problema de la sorra
Pel què fa al tractament de l’arbrat
i la jardineria, es renovaran tots
aquells punts on la vegetació  ha
desaparegut o està malament. L’a-
cumulació de sorra a la xarxa de re-
collida d’aigües plujanes, un altre
dels principals problemes del pas-
seig, també s’atendrà amb la col·lo-
cació d’un nou sistema de dre-
natge. 

Finalment, les dutxes i els ren-
tapeus de la platja es retornaran al
costat de les rampes d’accés per a
millorar-ne l’accessibilitat. L’ac-
tuació es completarà també amb
la renovació de l’enllumenat públic
de la zona, que el consistori tam-
bé està executant per fases. 

ROSES | DdG

Roses invertirà 372.000 € en millores
en un tram del passeig Marítim
S’actuarà en el tram

comprés entre la bocana
de Santa Margarida i la
riera de la Bruneta

�
El projecte global actuarà
en dos quilòmetres de la zona
i està dotat d’un pressupost
de 885.000 euros

El Càmping Laguna de Castelló
d’Empúries ha obtingut la pun-
tuació de cinc estrelles a les guies
ANWB i ADAC, que són referència
pels turistes del sector a Europa.
Aquesta dada suposa el reconei-
xement com a càmping «BEST»,
guardó que només han obtingut
 establiments europeus d’a-
quest tipus. La distinció s’atorga a
aquells que tenen les millors ins-
tal·lacions i serveis. Per a fer-ho, els
inspectors d’aquestes prestigio-
ses guies inspeccionen uns .
dels . càmpings que hi ha al
continnet. La puntuació global de
cinc estrelles s’obté d’unes valo-
racions parcials en les quals els ins-
pectors puntuen, entre d’altres as-
pectes, la ubicació del terreny o els
serveis d’hosteleria. Catalunya ha
obtingut  «BEST» dels  atorgats
a l’Estat. Holanda i Itàlia són els pri-
mers, amb  càmpings premiats
cadascun, seguit per Alemanya
(), França () o Àustria ().

CASTELLÓ D’EMPÚRIES | DdG

El Càmping
Laguna de
Castelló, un dels
millors d’Europa

Unes  persones van partici-
par diumenge en la tercera edició
de la mitja marató de Llançà. Els
corredors van recórrer Ans a 
quilòmetres. En la categoria fe-
menina, Adrianna Grosu va gua-
nyar amb un temps de dues hores
i deu minuts. En la masculina, va
ser l’integrant de la selecció cata-
lana de curses de muntanya, José
Lozano, que va batre el rècord ac-
tual de la cursa, amb una hora i
trenta-nou minuts. L’acte va comp-
tar també amb corredors d’altres
punts com França i Suècia.

LLANÇÀ | DdG

Uns 600
participants a la
tercera mitja
marató de Llançà
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El guanyador, al centre.

DIARI DE GIRONA

Breus

Dipsalut ha instal·lat els sis des-
Abril·ladors Axes que estaven pre-
vistos a diferents punts estratègics
del municipi. Aquests se sumen als
dos de mòbils que ja tenia la poli-
cia local i que els permeten actu-
ar en qualsevol zona de la pobla-
ció . Se n’han posat al costat del pa-
velló i del camp de futbol, davant
del casal del jubilat, a la zona de la
plaça de l’Univers, a la platja de
Montgó i al Camp dels Pilans. 

L’ESCALA | DdG

Sis desfibril·ladors fixos
en diferents espais

L’ESCALA

La seu dels Amics del Castell de
Sant Ferran va acollir divendres la
conferència «El món del circa tra-
vés del festival del castell de Fiu-
geres», a càrrec del director del Fes-
tival, Genís Matabosch. Més de 
persones van assistir en aquest
acte, una de les activitats paral·le-
les que s’organitzen en el marc del
certamen. El catedràtic Joan Ma-
nel Soldevilla va presentar la xer-
rada. 

FIGUERES | DdG

Jornada sobre el món
del circ al castell

FIGUERES
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La Generalitat ha adjudicat a
l’empresa Barcelona Baas Arqui-
tectes la redacció del projecte
constructiu del CEIP Montserrat
Vayreda que porta nou cursos en
barracons. La notícia dóna con-
Aança en què deAnitivament es
desencallarà aquesta esperada
obra. L’equip de govern (CIU) està
pendent de conèixer més detalls i
el calendari de les futures obres per
donar-ne informació al centre i als
pares. 

Les obres que s’esperen des de
fa anys comportaran una inversió

de més de quatre milions d’euros
per un projecte que ha portat
queixes i protestes dels pares,
molts dels quals han vist com els
seu Alls passaven tota l’etapa d’es-
colarització en barracons. La Ge-
neralitat Analment va incloure el
 una partida de poc més de
quatre-cents mil euros per co-
mençar a redactar el projecte. 

Amb l’adjudicació de la redac-
ció del projecte per un import de
. euros es dóna un pas més
per aixecar l’ediAci del centre.
Aquest pas es va retardar uns me-
sos tant per l’elevat nombre d’em-

preses que es van presentar com
pel canvi de govern a la Generali-
tat. 

Finalment s’ha adjudicat al des-
patx d’arquitectura de Barcelona,
Baas Arquiectura, el contracte de
serveis per a l’assistència tècnica
per a la redacció del projecte bà-
sic, el projecte executiu i posterior
direcció d’obra corresponent a la
Nova Construcció de l’Escola. El
termini d’execució és de quatre
mesos. 

Justament, respecte els terminis,
l’Ajuntament té previst reunir-se
amb la Generalitat perquè els do-

nin a conèixer les previsions i el ca-
lendari amb el que treballen. Tots
els detalls es volen donar a conèi-
xer a l’escola. 

El centre se situarà en uns ter-
renys que va cedir l’Ajuntament a
la zona esportiva on s’està cons-
truïnt un accés, el Vial Nord, per
accedir-hi. 

ROSES | C.VILÀ

El Govern adjudica el projecte de la
reivindicada escola Vayreda de Roses
L’Ajuntament espera conèixer el calendari dels futurs tràmits per informar-ne els pares

�

El modern projecte de construcció de l’edifici del CEIP Montserrat Vayreda de Roses, en una imatge virtual. 

DIARI DE GIRONA

El centre se situarà en
uns terrenys a la zona
esportiva on s’està construint
un accés, el Vial Nord
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FUNDAT EL 1889

quests dos assalts, que se sumen als
nombrosos que s’han registrat els úl-
tims mesos en diferents indrets giro-
nins (Platja d’Aro, Sant Feliu de Guí-
xols, Roses, Salt, Campllong, Pals, Gi-
rona, etcètera), van coincidir hores

després que el nou conseller d’Interior, Ramon Es-
padaler, assegurés que s’ha detectat una disminució
dels assalts i robatoris a habitatges de la comarca del
Baix Empordà en els darrers mesos. La realitat s’ha
encarregat de desmentir una vegada més les estadís-
tiques que acostumen a portar a col·lació els polí-
tics. Ahir, el mateix Espadaler ja va admetre l’alarma
social provocada per l’onada d’assalts violents a ha-
bitatges. La preocupació pròpia per aquest tipus de
robatoris augmenta ara al Baix Empordà perquè
s’estan produint en el marc d’una forta ofensiva po-
licial. Quan uns assaltants van matar l’empresari
Jordi Comas, ja es va anunciar que la resolució d’a-
quell cas era prioritària. També dissabte, el conse-
ller Espadaler va explicar que s’havien augmentat en
 el nombre d’efectius policials que treballen al
Baix Empordà. Per tant, comença a ser molt preocu-
pant que amb aquesta ofensiva policial ni es resol-
guin els casos pendents –l’assassinat de Jordi Comas,
dos mesos després– ni s’evitin nous assalts. Certa-
ment que una cosa és exigir i una altra resoldre. És
molt probable que operin diferents grups delictius i
poc arrelats al territori –per tant no ?txats per la po-
licia–, per als quals no serveixen els mètodes tradi-
cionals d’investigació. Ara bé, tenint en compte que
Girona és la setena província de l’Estat amb més ro-
batoris amb força als domicilis particulars, potser
caldrà desenvolupar algun pla diferent per frenar
aquesta creixent inseguretat ciutadana.

A

EDITORIAL

Els assalts violents a domicilis gironins, sobretot a la
Costa Brava, continuen amb plena activitat. Dissabte a
la nit cinc lladres armats van entrar en una casa de
Platja d’Aro. Van lligar el matrimoni i el fill i es van
endur uns 20.000 euros. L’endemà, un assalt gairebé
calcat es va perpetrar en una urbanització de Pals.
També van lligar un matrimoni i el seu fill per
aconseguir un botí estimat en uns 15.000 euros.
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CORRUPCIÓ

AMB LA V DE BERGÉ

Thomas Spieker

l «cas Bárcenas» ha subratllat per enèsima vegada la
malaltia endèmica del sistema polític espanyol, el ca-
talà tristament inclòs. Segur que hi ha moltes raons i
gent més experta que jo per analitzar el fenomen de la

corrupció, però sembla que mentre hagin d’ésser els mateixos po-
lítics els encarregats de buscar i aplicar solucions, és molt més
probable que continuïn tapant-se les vergonyes els uns als altres,
que no que ens il·luminin als malaguanyats ciutadans amb infor-
macions i estructures veritables i transparents.

L’altre dia vaig voler entrar a la pàgina web de l’Ajuntament de
Solingen, amb el qual hem tingut un contacte prou >uid durant el
darrer any, per veure com tracten el tema de la transparència al
meu país d’origen, Alemanya. Vaig quedar bocabadat. La mateixa
pàgina principal del seu alcalde ofereix a qualsevol que hi entra
un link directe a la subpàgina de les seves «retribucions» i allà ex-
plica, =l per randa, tots els càrrecs que ha exercit durant l’any
 i la quantitat de diners que ha cobrat per cadascun d’ells. La
sensació és de transparència total: l’home guanya uns .
euros a l’any abans de pagar els seus impostos. I prou. Si hagués
guanyat un sol euro més, no tindria ni temps per explicar-ho des
de l’alcaldia.

Quina diferència amb el que passa a casa nostra. En Pere Vila i
Fulcarà, per exemple, és un convergent de mena i un excel·lent
alcalde (electe) de Llançà, segons m’han con=rmat tots els amics
que el coneixen. Darrerament, l’hem vist molt en segon pla a les
fotos que li fan al «senyor» Torramadé, perquè com a «adjunt a la
Presidència» (per designació) de la Diputació, deu tenir molta fei-
na a intentar resoldre (o potser tapar?) aquest affaire, que també
ens té bocabadats. Un altre càrrec públic que ocupa és el de dipu-
tat (electe) al Parlament de Catalunya. I si amb tot això no en tin-
gués encara prou, és director (també per designació) de l’Escola
d’Hostaleria (pública i altament subvencionada) de l’Alt Empor-
dà.

Per postres, té diversos càrrecs de responsabilitat al partit, tot i
que hem de presumir que aquests no són «de pagament». Però, i
els altres? Totes les ocupacions «declarades» del Sr. Vila són pú-
bliques, però enlloc no he pogut trobar el què cobra entre hono-
raris, dietes, assistències, etc. Ni una sola xifra, ni una sola paraula
que en faci referència.

Els ciutadans tenim dret a saber el que guanyen aquells que
cobren dels «nostres» diners. És aquí on comença la transparèn-
cia, perquè l’opacitat actual només porta al nepotisme i a la cor-
rupció.

E

�
moisdepa@hotmail.com

Moisès de Pablo

a gent estima per
costum i també per
consciència. I la gent
somia paradisos se-

xuals per fugir de la monotonia.
Avui a Catalunya debatem entre
consultes ciutadanes reduïdes a
un Sí o un No, i els partits polítics
es mouen al voltant del tòtem.
Però no es vol una democràcia
consultiva a la suïssa; sinó un re-
ferèndum entre el blanc o negre.
I se’ns recorden els . mi-
lions de dè?cit ?scal amb la Ge-
neralitat, dades del  i ,
no reals avui en dia, amb els vora
de . aturats i els .
milions d’euros destinats per
l’Estat als nostres jubilats.

No es diu res del mercat de
. milions d’euros anuals
que suposa la resta de l’Espanya
per a casa nostra: sembla no te-
nir importància. Es parla poc de
crear una xarxa d’habitatge a
preu raonable, ara tot just es co-
mença per a les famílies desno-
nades, i cal veure com evolucio-
na. Cal enfocar l’ensenyament
com a plataforma professional, i
con?gurar un creixement soste-
nible. Calen polítiques socials i
no repagaments en sanitat per a
col·lectius fràgils, com els jubi-
lats. Un punt feble de la política
catalana és la seva minsa capa-
citat d’autocrítica. Sempre te-
nim Madrid com a pou de fric-
cions i blasmes. Durant anys
s’ha con?gurat una xarxa buro-
cràtica superposada a l’existent
anteriorment, més l’administra-
ció local. Els dè?cits econòmics
parlen d’una gestió, com a mí-
nim, poc curosa. Quan se’ns
parla d’augments en les tarifes
elèctriques o de l’aigua, no es
planteja racionalitzar el gruix
d’empreses semipúbliques,
però sí privatitzar-les. Es pot
aprofundir en la transparència
de les decisions que es prenen:
serà una millora de la democrà-
cia. 

L

L’ESPASA

I LA PARET

ALARMA SOCIAL
PELS ÚLTIMS
ASSALTS VIOLENTS

«Un punt feble de la política
catalana és la seva minsa
capacitat d’autocrítica.
Sempre tenim Madrid com
a pou de friccions i blasmes»

CUJEDA
Resaltado
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Segons Randstad, el

percentatge és inferior a la
mitjana espanyola. Les
autonomies amb major
estabilitat laboral són Castella-la
Manxa (49% amb més d’11 anys
en el mateix lloc), Castella i Lleó
(45%) i Andalusia (43%).

32%

PROTAGONISTALA TENDÈNCIALA XIFRA

DdG

Marcadors

DELS PROFESSIONALS

CATALANS FA MÉS D’11

ANYS QUE ESTÀ EN EL

SEU LLOC DE TREBALL

IÑAKI FRADE
�
Espanya se situa de nou entre

les 20 economies més
globalitzades, després de 3 anys
en el lloc 21, en haver millorat la
seva puntuació en activitat
comercial, mobilitat laboral i
intercanvi cultural, segons un
informe d’Ernst & Young.

�
PIMEC Girona, presidida per

Frade, demana que l’ajuda
europea a la banca que no s'hagi
disposat es destini a un nou
vehicle per finançar crèdits a les
pimes, que són les que poden
crear més volum d'ocupació i
ajudar a treure el país de la crisi. 

ESPANYA MILLORA EN

EL RÀNQUING

D’ECONOMIES

GLOBALITZADES

23
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ECONOMIA

La riquesa Gnancera neta de les
famílies espanyoles -diferència
entre els estalvis i els préstecs que
tenen concedits- va pujar un , 
en el tercer trimestre de  i va
trencar la mala ratxa que havia se-
guit durant els dos primers tri-
mestres. 
L’augment ha estat de . mi-

lions d’euros en el tercer trimestre
respecte de l’anterior, encara que
en termes interanuals l’estalvi G-
nancer de les famílies ha descen-
dit en . milions d’euros, equi-
valents a l’, . Els actius Gnan-
cers de les llars espanyols -diners
en efectiu, accions, dipòsits i valors
en renda- sumaven , bilions
d’euros al tancament del tercer
trimestre de .

MADRID | EFE

La riquesa
(nancera de les
famílies torna
a augmentar

Seat acomiadarà uns  treba-
lladors a causa de la caiguda de
vendes. La intenció de la marca ca-
talana és prescindir de  treba-
lladors sobre un total de  que la
companyia té contractats a través
d'empreses de treball temporal ja
que davant la caiguda de vendes
de Seat el  a tot al món, d'un
,, ha obligat la companyia a su-
primir un dels tres torns de pro-
ducció del model Ibiza a la plan-
ta de Martorell. A més a més, se-
gons avançava ahir El Periódico,la
Glial de Volkswagen vol acomiadar
 empleats de l’àrea d’adminis-
tració a l’ajust que planeja a Mar-
torell.
La caiguda de vendes de la

companyia l'any passat és la més
important que ha patit des del
. El pla d'estalvi que ha plan-
tejat Seat és un procés que s'aca-
ba d'iniciar i a partir d'ara es de-
batrà amb els respresentants sin-
dicals. 

Negociacions a Nissan
El Govern negocia amb els sindi-
cats de la UGT i CCOO a Nissan
perquè se sumin a l'acord que
aquest dilluns ha signat Sigen-
USOC, que reclama que la multi-
nacional es replantegi la decisió de
no adjudicar la fabricació d'un
nou model a la planta de Barcelo-
na i demana a la resta de sindicats
que es reprenguin les converses
amb l'empresa. 

BARCELONA | AGÈNCIES/DdG

Seat vol prescindir de més
de 700 treballadors per la
caiguda de les vendes

Els sindicats presents a Bankia,
Banc de València i NGC han con-
vocat mobilitzacions i aturades
parcials per protestar pels ajustos
que es prendran en aquestes enti-
tats, protestes prèvies a la vaga ge-
neral del  de febrer, que serà la pri-
mera que se celebra en la banca des
dels anys .
Els representants dels sindicats

presents a Bankia, Banc de Valèn-
cia i NGC van explicar ahir en roda
de premsa el calendari de mobilit-
zacions previst, que s’inicia aquest
dimecres,  de gener.
Per a aquest dimecres, els

 sindicats han convocat mobilitza-
cions en set províncies espanyoles
-Madrid, Barcelona, València, Àvi-

la, Segòvia, Las Palmas i Logronyo– ,
a les quals estan cridats tots els tre-
balladors del sector Gnancer.
El  de gener, se celebraran

aturades parcials a Bankia, Banc de
València i NGC i el  de febrer,
vaga general.
El secretari general ComGa-

CCOO, José María Martínez, va
criticar que els gestors d’aquestes
entitats «no estan fent cap intent»
per arribar acords en les negocia-
cions dels Expedients de Regulació
d’Ocupació (ERO) presentats.
«No ens ha quedat altre remei»

va dir Martínez, que va defensar
que han recorregut a les mobilit-
zacions per intentar desbloquejar
les negociacions d’aquests proces-
sos de reestructuració.

MADRID | EFE

Els sindicats convoquen el 6
de febrer la primera vaga a
la banca des dels anys 90

El Col·legi d'Agents de la Pro-
pietat Immobiliària (API) de Gi-
rona ha denunciat a la Generalitat
l'existència de  agències immo-
biliàries il·legals que treballen en
diversos punts de les comarques
gironines com ara Roses, l'Escala
o Lloret de Mar. La majoria d'a-
quests negocis són propietat d'es-
trangers que vénen de França i
Rússia, i que no tenen inscrits els
negocis al Registre d'Agents Im-
mobiliaris, com marca la llei actual.
«Treballar amb aquestes empreses
suposa un perill perquè es poden
quedar amb els diners d'una trans-
acció i desaparèixer», explica el
president del Col·legi d'API de Gi-
rona, Ramon Corominas.
Actualment, qualsevol persona

que vulgui crear una agència im-
mobiliària arreu del territori cata-
là cal que s'inscrigui obligatòria-
ment dins del Registre d'Agents
Immobiliaris de Catalunya, el pri-
mer i únic registre d'aquestes ca-
racterístiques a tot l'estat espany-
ol. Aquest llistat té com objectiu
afavorir la transparència en el sec-
tor de l'habitatge i garantir la pro-
tecció dels usuaris.
Entre els requisits que exigeix la

legislació catalana, hi ha la de te-
nir un establiment obert al públic,
comptar amb una titulació uni-
versitària que acrediti que l'em-

presari té coneixement en dret
immobiliari o hagi fet cursos sobre
aquesta matèria en centres de re-
ferència, disposar d'una garantia i
comptar amb una assegurança
de responsabilitat civil. D'aquesta
manera, els ciutadans poden estar
segurs que l'agent immobiliari
amb el qual treballen està capaci-
tat per donar un servei eGcient i té
solvència econòmica.
«Ara ens trobem en que hi ha un

intrusisme laboral, hi ha agències
que no compleixen en absolut
amb aquests requisits», apunta
Corominas. De moment, el Col·legi
d'Agents de la Propietat Immobi-
liària de Girona ja ha denunciat 
agències immobiliàries que tre-
ballen il·legalment a les comarques
gironines. «Es tracta de persones
que venen de França o Rússia i que
no tenen coneixement de la llei
que hi ha a Catalunya», assegura
el president. Fins ara, els agents
han detectat empreses il·legals a
Roses, l'Escala o Lloret de Mar, en-
tre d'altres poblacions.
Des del Col·legi d'Agents de la

Propietat Immobiliària de Girona
han estat fent una tasca informa-
tiva explicant als nous empresaris
la llei actual i la necessitat d'ins-
criure's al registre. «Tot i el nostre
treball hi ha agències, tant d'es-
trangers com d'empresaris del ter-
ritori, que fan cas omís i davant

d'això hem hagut de denunciar»,
lamenta Corominas. A més, el
president del col·legi alerta que te-
nen constància que existeixen ga-
irebé un centenar d'agències il·le-
gals arreu del territori gironí.
«Hem anat informant sobre

aquest fet a ajuntaments i consells
comarcals perquè no facilitin lli-
cències d'activitat a agències que
no compleixen amb la llei i, a més,
hem avisat a l'Agència del Consum
perquè salvaguardi als interessos
dels ciutadans», assenyala.
Segons Corominas, la majoria

dels negocis no compleixen amb
llei perquè no tenen els estudis ne-
cessaris o no els interessa pagar
una pòlissa de seguretat civil. A
més, el fet de treballar amb agèn-

cies il·legals amaga molts perills.
Fins ara, els API gironins ja tenen
constància de dos ciutadans que
s'han vist afectats en primera per-
sona. «Tenim constància d'una
agent immobiliària francesa que es
va quedar els diners d'una paga i
senyal i després va desaparèixer.
També sabem d'un altre agent
immobiliari francès que va ges-
tionar malament una compra i
venda i va deixar uns gravàmens a
la persona compradora que no li
pertocaven», explica el president.
Errors i fraus que, si l'agència com-
plís amb la llei i hi hagués una as-
segurança, el ciutadà no hagués
patit les conseqüències.
D'altra banda, el Col·legi també

alerta que s'han trobat tres nous
casos d'ofertes de pisos falsos gi-
ronins a portals web immobiliaris
d'àmbit estatal. Ara fa uns mesos,
els API gironins ja van avisar que
s'havien detectat casos de frau en
compres i lloguers de pisos a les
comarques gironines. En molts
d'aquells casos, s'oferien habitat-
ges a preus molt baixos i es de-
manava un paga i senyal abans
d'enviar les claus o visitar el pis. «El
fet d'haver denunciat als mitjans de
comunicació aquest frau va per-
metre que un ciutadà - que estava
a punt d'enviar els diners- s'assa-
bentés i no fes l'operació», ressal-
ta Corominas.

GIRONA | ACN/DdG

Els API gironins denuncien 50
agències immobiliàries il·legals
La majoria d’aquests negocis irregulars estan regentats per francesos o russos

�
La indústria exportadora giro-

nina va vendre a l’exterior pro-
ductes per valor de . milions
d’euros entre els mesos de gener i
novembre de , un , més
que en el mateix període de l’any
anterior. L’evolució de les expor-
tacions gironines és inferior a la
mitjana catalana (+,), però
millo que la de demarcacions com
Tarragona, que veu com el seu
comerç exterior retrocedeix un
,.Segons dades fetes  públiques
ahir per l’ICEX, Gns el novembre,
les exportacions catalanes supo-
saven el , de les del conjunt de
l'Estat. El dèGcit comercial català
en aquest període ha disminuït un
,, Gns els . milions.. Els
principals sectors exportadors de
l’economia catalana han estat el de
productes químics, amb el ,
del total, el de bens d'equip, amb
el ,, i el de l'automòbil, amb
el ,.

GIRONA | O.P. / ACN

Les exportacions
gironines creixen
un 2,9 per cent
(ns al mes de
novembre

Ramon Corominas.
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Interés de mercado. 

Financiación mínima 300.000 €

Rápida tramitación.

Sr. Sergi 93 415 36 15
info@finanfys.com
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68è Aplec Sant Pau de la Calçada

DIVENDRES 25 DE GENER
Matí a les 12 a la Capella Missa

DIUMENGE 27 DE GENER
Matí a les 11'30 a l'Era del Mas, Audició de Sardanes 
per la Cobla FOMENT DEL MONTGRÏ

En el transcurs de l'Aplec es rifarà una flaona gegant.

Sardanista si estimes la sardana fes-te soci del foment.
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Alumnes de tots els instituts de
l’Alt Empordà han participat,
aquest dissabte passat, en la pri-
mera de les jornades de prepara-
ció de les proves Cangur –la sego-
na i última es farà el 22 de febrer–,
que ha tingut com a seu l’Institut
Olivar Gran de Figueres. Aques-
tes jornades les organitza el grup
de treball del Jugamat, que està
format per professors de mate-
màtiques de secundària de tota la
comarca. Les classes estan ober-
tes a tots els alumnes i són total-
ment gratuïtes i voluntàries. Les
imparteixen de forma altruista els
professors que formem part del
Jugamat, però també estan ober-
tes a tots els professors a qui els
puguin interessar. 

Les proves Cangur, una com-
petició de matemàtiques que s’or-
ganitza en més de trenta països
coincidint en una mateixa data, es
faran el 21 de març. Figueres i Ro-
ses són seus de l’Alt Empordà, i hi
haurà alumnes d’instituts de di-
ferents poblacions. Es calcula que
hi haurà uns 300 estudiants –es
fan quatre nivells, que correspo-
nen a tercer i quart d’ESO i a pri-

mer i segon de batxillerat. 

Resolució de problemes
Com explica Ferran Baró, un dels
professors representants del Ju-
gamat, en les jornades de prepa-
ració, s’expliquen mètodes de re-
solució de problemes  d’estratè-

gia, tenint en compte que  nor-
malment no hi ha temps de fer-ne
a les classes ordinàries. També es
comenten les proves que es van
realitzar l’any anterior i es donen
consells i orientacions per decidir
la millor estratègia a l’hora de re-
soldre un exercici. “Estem molt

contents de l’entusiasme mostrat
per part dels alumnes, i seria ideal
que es poguessin fer unes classes
més regulars durant tot l’any, per-
què l’important és que els  nostres
alumnes gaudeixin raonant ma-
temàticament fora de les obliga-
cions escolars”, anota Baró.

FIGUERES | MAIRENA RIVAS

ENSENYAMENT

Joves i ensenyants organitzen aquestes jornades d’entrenament de forma gratuïta i voluntària�

Estudiants i professors es preparen 
per a les proves Cangur de matemàtiques

Els alumnes i els professors que van participar en la jornada de preparació de dissabte, a l’Olivar Gran. ROGER LLEIXÀ

L’educadora i mediadora social
Hannan Serroukh serà aquest di-
vendres, dia 25, a Figueres, per
oferir la xerrada-col·loqui Com
podem treballar la realització
personal en joves amb risc d’ex-
clusió? Hannan Serroukh, que va
néixer a la ciutat costanera de La-
rache, al Marroc, resulta que va
créixer a Figueres. És tècnica de
joventut en l’àmbit social i mem-
bre del grup de treball Euroaplec
de suport a joves en situació d’ex-
clusió, i el seu discurs vivencial
sempre arriba molt a fons dels qui
l’escolten. La mediadora s’ha con-
vertit en un referent de la con-
questa de la llibertad personal.

L’acte, organitzat per Atri de
Diàleg i les Parròquies de Figue-
res, se celebra a l’Institut Ramon
Muntaner de Figueres, a les 20.15
hores. És una xerrada-col·loqui
oberta a tots els públics i espe-
cialment pensada per a totes
aquelles persones que treballen
en contacte amb els joves. No és
la primera vegada que Hannan
Serroukh participa en un acte or-
ganitzat a Figueres. Fa uns mesos
va venir a la trobada del Centre
Ecumènic de Catalunya.

FIGUERES | REDACCIÓ

Xerrada 
per abordar el
treball sobre els
joves amb risc
d’exclusió social

El Parlament de Catalunya pro-
mou, des de fa anys, una activitat
educativa en la qual se simula la
tasca feta pels diputats i les dipu-
tades a les comissions i al plena-
ri. La imatge més clàssica és la d’a-
lumnes de secundària votant a
l’hemicicle en el Ple, que es fa el
mes de maig. Ara bé, hi ha una fei-
na pedagògica prèvia en els me-
sos precedents, i la primera sessió
a la seu del Parlament s’ha fet el
18 de gener. 

Vint centres de secundària de
Catalunya, dos dels quals són de
l’Alt Empordà –l’Institut Cen-

drassos, de Figueres, i l’Institut
Illa de Rodes, de Roses– han es-
tat treballant sobre un hipotètic
projecte de Llei. L’alumnat hi pre-
senta esmenes que es debaten en
comissions. Lobjectiu principal
d’aquesta simulació, com expli-
quen els professors que dirigeixen
aquest treball, és que els alumnes
coneguin la tasca dels diputats i el
significat i els valors de la tasca
parlamentària.

Cinc grups parlamentaris
L’alumnat es constitueix en cinc
grups parlamentaris, cada un dels
quals té un portaveu. Grups re-

duïts d’estudiants, en representa-
ció de tots els companys que hi
participen, assisteixen a tres ses-
sions a la seu del Parlament, a
Barcelona. En la sessió d’aquest
gener, s’han constituït els grups
parlamentaris; al març, es deba-
trà la llei en comissions, i al maig,
es farà la votació final en el ple. 

La llei que cal debatre i aprovar
aquest 2013 és relativa a la regu-
lació de la propietat intel·lectual
en tots els àmbits de la creació, i
se centra en el respecte de la pro-
pietat privada en les idees i acti-
vitats dels menors, en àmbits edu-
catius i públics. 

ROSES / FIGUERES | REDACCIÓ

Són el Cendrassos, de Figueres, i l’Illa de Rodes, de Roses, i n’hi ha vint a tot Catalunya�

Dos instituts de l’Alt Empordà
exerciten l’alumnat per “fer lleis”
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Breus

La Fundació Roses contra el
Càncer farà una donació de
20.000€per a la investigació del
càncer d’ovaris. Concretament
aquesta aportació es farà als on-
còlegs, Pilar Barretina i Miquel
Beltrans ,que treballen per l’Ins-
titut Català d’Oncologia (ICO) de
Girona. Gràcies a aquesta dona-
ció, els dos professionals mèdics
podran dur a terme el seu pro-
jecte durant un període de dos
anys.  REDACCIÓ | ROSES

Donació de la Fundació
Roses contra el Càncer

20.000 EUROS

L’Associació de comerciants de
Roses ja treballa en la Fira d’Hi-
vern d’enguany i, en aquest sen-
tit, ja ha obert el període d’ins-
cripcions per la mostra que es
durà a terme al municipi el dis-
sabte 2 i el diumenge 3 de febrer.
A la fira rosinca és possible tro-
bar una àmplia oferta de rebaixes
i també s’organitzen actuacions
musicals, sortejos, actuacions in-
fantils o una exposició de cotxes.
REDACCIÓ | ROSES

Els comerciants ja
preparen la Fira d’Hivern

2 I 3 DE FEBRER

Roses destinarà 372.000 euros
al manteniment i la millora del
tram del Passeig Marítim com-
près entre la bocana de Santa
Margarida i la riera de la Brune-
ta. El projecte, que properament
es completarà fins a la plaça de les
Botxes, suposa la renovació dels
bancs i el mobiliari urbà deterio-
rats, així com de la pavimentació,
drenatge i jardineria en aquells

punts on resulta necessari.
L’Ajuntament fa així un rentat

de cara a un dels principals punts
d’atracció de la població, el qual
acull un elevat nombre de via-
nants al llarg de tot l’any –i molt
especialment durant la tempora-
da turística–, ja sigui per passejar
i contemplar la bellesa de la ba-
dia, com per accedir als nombro-
sos establiments hotelers i de res-
tauració que hi concentra. D’a-

questa manera es posa fi al dete-
riorament que el pas del temps ha
provocat en alguns dels seus ele-
ments des de la seva construcció,
realitzada en dues fases, l’any
1995 i 2000 respectivament. 

Tot i que el projecte complet,
dotat d’un pressupost de 885.00o
euros, preveu el manteniment i
la millora del passeig al llarg de 2
quilòmetres de longitud, des de
la bocana de Santa Margarida

fins al rec d’en Forquilla, aquest
ha estat dividit en diferents fases
per facilitar-ne la seva execució. 

Les primeres actuacions es
desenvoluparan des de la bocana
fins a la riera de la Bruneta (1.120
metres), i consistiran en l’enreti-
rada dels bancs de formigó que es
troben deteriorats i la redistribu-
ció dels que es mantenen al cos-
tat de mar, mentre que al costat
muntanya s’instal·laran de nous.

ROSES | REDACCIÓ

L’actuació afectarà al tram comprès entre la bocana de la urbanització de Santa Margarida i la riera de la Bruneta�
Inversió de 372.000 euros al Passeig Marítim

L’actual pacte de govern que hi
ha a l’Ajuntament de Roses no
trontolla. Els dos socis, CiU i el PP,
s’han mostrat molt contundents
a l’hora de negar qualsevol possi-
bilitat de ruptura i consideren que
han aconseguit, en un any i mig,
dotar el municipi d’una estabili-
tat que no tenia. Durant els dar-
rers dies, a totes les administra-
cions on governen CiU i el PP
s’han disparat tot tipus de rumors
arran de la confirmació que, des
de CiU, estan disposats a negociar
amb els altres partits de l’oposició
per derrocar Xavier García Albiol,
al capdavant de l’alcaldia de Ba-
dalona. 

L’alcalde de Roses, Carles Pà-
ramo (CiU), afirma que en cap cas
es plantegen trencar el pacte amb
el Partit Popular. “En el món mu-
nicipal tots som conscients que en
unes eleccions es vota les perso-
nes i, posteriorment, són aques-
tes persones les que pacten entre
elles”.

Pàramo considera que “fins ara
estem molt contents de com està
funcionant el pacte amb el nostre
soci de govern, perquè hem apor-
tat estabilitat al municipi i perquè
tenim un full de ruta amb unes
prioritats molt similars”.

El portaveu del PP i tinent d’al-
calde, Manel Escobar, afirma que
“el pacte a Roses està molt conso-
lidat i ni ens plantegem trencar-

lo perquè, a més a més, donaríem
una imatge de poca credibilitat
que no té res a veure amb el nos-
tre dia a dia”. 

El líder del PP rosinc explica
que “nosaltres, des de la direcció
de Girona, no hem rebut cap in-
dicació”.

Casos oberts
I mentre a Roses la calma sembla
la nota predominant entre CiU i

el PP, a banda de l’Ajuntament de
Badalona també hi hauria d’altres
administracions on aquest “ma-
trimoni” perillaria. En aquest sen-
tit, CiU estaria estudiant tots els
casos i, segons alguns mitjans, el
trencament a la Diputació de Bar-
celona seria immediat. A d’altres
ens, com els consells comarcals
del Tarragonès i el Maresme, les
decisions podrien arribar durant
els propers mesos.

ROSES | DÍDAC MORENO

POLÍTICA MUNICIPAL

Els dos socis rosincs es mostren aliens a la rumorologia sorgida arran del cas de Badalona�

CiU i el PP estan satisfets amb el pacte
de govern i no es plantegen una ruptura

En el món municipal, tots
som conscients  que en

unes eleccions es vota a les
persones i, posteriorment, són
aquestes persones les que
pacten entre elles. A Roses
estem satifets del pacte actual»

«Fins ara estem molt contents 
de com està funcionant el pacte
amb el nostre soci de govern
perquè hem aportat estabilitat al
municipi i perquè tenim un full de
ruta amb unes prioritats molt
similars»

«

CARLES PÀRAMO
ALCALDE DE ROSES (CIU)

DECLARACIONS

”Contenció i austeritat davant de la crisi econòmica", amb aquests eixos es
va presentar el nou equip de govern de Roses després de les eleccions del
2011. D’entre el pacte entre CiU i el PP destacava que el paper de
protagonista que adquiria el portaveu del PP, Manel Escobar. Des d’aleshores,
totes dues formacions municipals han lloat el funcionament del consistori en
el darrer any i mig.

�
Pacte El 17 de juny del 2011 es va fer oficial l’acord

JORDI VELASCO

Roses ha entrat a formar part
del grup de municipis que parti-
cipen en el programa Girona,
Territori Cardioprotegit que im-
pulsa la Diputació de Girona.
Aquesta iniciativa se centra en
instal·lar desfibril·ladors auto-
màtics a totes les poblacions de
la demarcació de Girona per tal
de poder intervenir ràpidament
en el cas que una persona patei-
xi una aturada cardíaca.

Concretament, Roses comp-
tarà amb onze desfibril·ladors,
vuit fixos i tres mòbils. Durant
els  darrers dies, s’ha iniciat la
instal·lació d’aquests aparells als
següents punts del municipi:
plaça Catalunya, port esportiu,
Mas Oliva, zona poliesportiva,
Santa Margarida, mercat cobert,
estació d’autobusos i plaça de
l’Alegria. La Policia Local de Ro-
ses disposa dels tres aparells mò-
bils.

ROSES | REDACCIÓ

La Diputació instal·la onze
desfibril·ladors al municipi

L’aparell, situat al port esportiu rosinc. MONTSENY EMPORDÀ

El Servei d’Ocupació de Cata-
lunya (SOC) ha atorgat a l’Ajun-
tament de Roses 101.975 euros
per a la dinamització social i eco-
nòmica del casc antic que es por-
ta a terme a Roses dins el pro-
grama Treball als Barris, així
com per a l’activació de noves ac-
cions adreçades a aturats. El ser-
vei d’orientació a aturats i els
cursos de cambrers i d’adoba-
dors de xarxes són algunes de les
actuacions que es desenvolupa-
ran en el marc d’aquest progra-
ma. 

L’obtenció d’aquest impor-
tant ajut, cofinançat a parts
 iguals entre el SOC i el Fons So-
cial Europeu, es destinarà a dues
línies de treball emmarcades
dins del Pla de Barris del Casc
Antic de Roses. D’una banda,
permet la dotació del personal
tècnic necessari per donar con-
tinuïtat a les accions de dina-
mització social i econòmica ja
iniciades al barri, mentre que de
l’altra, permetrà l’activació d’un
nou programa anomenat “Dis-
positiu d’Inserció Sociolaboral”.

ROSES | REDACCIÓ

Subvenció 
de 101.975 euros
per a reorientar
els aturats
rosincs

Es destinen a polítiques
per millorar les possibilitats
d’accés a un lloc de feina

�

El pacte a Roses està molt
consolidat i ni ens

plantegem trencar-lo perquè, a
més a més, donaríem una
imatge de poca credibilitat que
no té res a veure amb el nostre
dia a dia»

«Nosaltres, des de la direcció 
de Girona, no hem rebut cap
indicació i creiem que amb CiU
estem fent una bona feia que 
es veu al carrer»

«

MANEL ESCOBAR
PORTAVEU DEL PP A ROSES
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Joan Albert va tenir una estrena
a l’alcaldia amb un tema calent a
sobre la taula: el parc eòlic, que
afecta el seu municipi, a més de
Viladamat, Albons i Bellcaire.

Quines notícies tenen sobre el pro-
jecte del parc eòlic? 

Ens hem trobat diverses vega-
des els alcaldes dels municipis
afectats i hem decidit donar un
temps prudencial al nou govern de
la Generalitat, perquè hi ha hagut
canvi de consellers.  

Els preocupa aquesta incertesa?
No és admissible que no sapi-

guem exactament el que volen fer
al nostre territori. Cap dels ajun-
taments tenim el projecte defini-
tiu i ens n’hem d’assabentar a tra-
vés de la premsa. 

El rebuig a aquest projecte ha por-

tat aquests municipis a unir-se. Pot
ser un punt de partida per a una
col·laboració entre aquests pobles?

Sí, ara tenim un conveni per al
transport adaptat dels malalts. 

Funciona bé?
És un conveni entre la Creu Roja

i els ajuntaments. És una bona
cosa per a la gent gran dels pobles
que no tenen un servei de trans-
port públic. De moment, però, no
té massa repercussió perquè s’es-
tà implantant.

Tindran una escola nova?
L’escola està totalment aturada.

Poc abans de Nadal, va venir el
subdirector dels serveis territo-
rials d’Ensenyament de la Gene-
ralitat, Josep Fernández, i va dir
que no tenien dotació pressupos-
tària. El curs vinent entraran 14

alumnes més i no hi cabran. Una
de les opcions que apunta és po-
sar un altre mòdul prefabricat al
costat de l’actual. Els deutes de les
administracions ens estan ofegant
i aquest és un altre problema que
tenim els ajuntaments. A nosal-
tres, la Generalitat ens deu al vol-
tant de 200.000 euros. 

Com repercutirà al municipi
aquest col·lapse de l’escola?

Hi ha alumnes que s’han d’es-
colaritzar i està ple. És imprescin-
dible fer una escola nova. Ara veu-
rem quina proposta ens fa la Ge-
neralitat. Nosaltres hem adequat
els terrenys i només falta que co-
mencin les obres.

L’últim ple de l’Ajuntament va
aprovar la licitació de les obres del
dispensari mèdic?

Sí, vam aprovar per majoria ab-
soluta la licitació de les obres. Ara
s’utilitzen els baixos de l’ajunta-
ment per fer aquest servei, però no
gaudeix de les condicions neces-
sàries. El nou dispensari s’ha de
construir a la zona d’equipaments
municipals, amb bon accés per als
usuaris. Calculo que estarà acabat
a finals d’aquest any. Les obres co-
mençarien a l’estiu.

Parlant de sanitat, continua la in-
certesa sobre el futur del CAP de l’Es-
cala...

Sí, vam anar a parlar amb el con-
seller Boi Ruiz i ens va dir que hi
havia un recurs pendent. 

És bona o dolenta l’espera?
Crec que ja és un fet consumat.

És preocupant, però, que un cen-
tre de salut vagi a parar a mans
d’una empresa privada, que no-
més té un afany de lucre.

Després de la polèmica pel pla ur-
banístic, els darrers anys, han fet les
paus al municipi?

No hi ha hagut cap més proble-
ma, després de l’aprovació del
POUM. La millor notícia és que
no se’n parla.

Han posat en marxa el mercat
d’artesania dels diumenges. Com els
va?

Busquem un perfil determinat
de marxant i costa d’arrencar, però
l’objectiu és dinamitzar el poble.
Esperem que millori en vista a la
primavera. Posem el límit de qua-
ranta parades.

Quines actuacions inclouran al
proper Pla d’Obres?

L’enllumenat públic de Vila-ro-
bau, que té una antiguitat de més
de quaranta anys, i petites obres
de manteniment per aguantar els
serveis, com el repàs d’asfalt i del
sostre del local polivalent. Crec
que ara no toquen grans obres.R
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Joan Albert i Teixidor
ALCALDE DE VENTALLÓ (CIU)

«És imprescindible
que ens facin 
una escola nova»
Joan Albert (l’Armentera, 1955), exresponsable
d’atenció al client d’Endesa, va entrar en política
municipal el 2011, un cop prejubilat. Albert, resident
a Ventalló des del 1979, va encapçalar llavors la llista
de CiU i va obtenir quatre regidors.

ENTREVISTA

Marc Testart
VENTALLÓ

Joan Albert (CiU) governa a Ventalló en coalició amb el regidor d’ERC. ROGER LLEIXÀ

«Crec que la privatització

del CAP de l’Escala 

ja és un fet consumat 

i això és preocupant»
L’alcalde de Ventalló anuncia
la propera obertura al poble

d’un museu d’art promogut per la
Fundació Daurella, que ja té galeries
a Madrid i al Poble Espanyol de Bar-
celona. “L'estructura de l'edifici ja
està pràcticament acabada i només
faltaran els interiors”, diu Joan Al-
bert, el qual afegeix que “és  d'a -
grair que ara vingui a Ventalló, ja
que ens donarà més prestigi i més
vida al poble”. 

�

La Fundació Daurella
obrirà un museu d’art

Breus

Les sis germanes clarisses de
Fortià han fet donació del Mo-
nestir de Santa Clara a la Funda-
ció Acollida i Esperança. Les
monges que integren la comuni-
tat continuaran vivint al convent
i, d’aquesta manera, donaran
projecció de futur a la seva pre-
sència al territori. Acollida i Es-
perança és una fundació canòni-
ca amb més de vint anys dedi-
cant-se a l’acció social i més con-
cretament a l’atenció i la cura de
persones que pateixen exclusió
social. La fundació ha anat obrint
i gestionant serveis socioeducati-
us i sociolaborals. Un dels reptes
estratègics de l’entitat és obrir no-
ves línies de producció i de treball
remunerat per ampliar la seva ac-
tivitat, com ara la nova activitat
agroecològica i d’avicultura de
Fortià. REDACCIÓ| FORTIÀ

Una fundació
gestionarà les
Clarisses de Fortià

RELIGIÓ

La publicació al Boletín Oficial
del Estado (BOE) de les sol·lici-
tuds per part de l’empresa Capri-
corn Spain Limited per fer pros-
peccions per localitzar Hidrocar-
burs al cap de Creus ha posat en
estat d’alerta els ecologistes. L’As-
sociació de Naturalistes de Giro-
na (ANG) i Projecte Ninam con-
sideren que aquestes actuacions
tenen “greus impactes sobre els
ecosistemes marins i no donen
resposta a la crisi energètica”.
L’objectiu del projecte és trobar
indicis de bosses de gas natural
per a una futura explotació.

Segons ANG i Projecte Ninam,
l’àrea d’estudi és enorme i afecta
zones d’alt valor ecològic i passos

de fauna migratòria. Des de les
entitats ecologistes, treballaran
per evitar qualsevol projecte d’a-
questes característiques a la Cos-
ta Brava. En aquest sentit, pre-
sentaran al·legacions al projecte
i, si cal, demanaran el suport de
la ciutadania per tirar endavant
procediments judicials que els
aturin.

Contra el «fracking» 
Els opositors a les prospeccions
apel·len a avançar cap a sistemes
energètics sostenibles tot co-
mençant a treballar en una tran-
sició cap a un model on els re-
cursos es destinin a les activitats
essencials.  “La fi del petroli és
cada dia més a prop i tècniques
com el fracking o les prospec-
cions marines no donen una res-
posta a aquesta situació. Cal
apostar per un canvi de sistema
energètic basat en la reducció del
consum i la utilització d’energies
netes i renovables”, argumenten.

CADAQUÉS | REDACCIÓ

Sol·liciten fer prospeccions
per buscar gas i petroli 
al cap de Creus

L’Associació de
Naturalistes de Girona 
i el Projecte Ninam han
denunciat el sistema per 
a les extraccions petrolieres

�

El soterrament de la línia de
Molt Alta Tensió (MAT) a la co-
marca de l’Alt Empordà avança-
rà amb la signatura de les actes
d’ocupació i expropiació dels ter-
renys per on passarà la rasa. El
govern de l’Estat ha convocat,
entre els dies 19 i 28 de febrer, els
propietaris afectats dels onze
municipis compresos entre els
termes municipals de  Santa Llo-
gaia d’Àlguema i la Jonquera, per
on la línia anirà soterrada fins ar-
ribar al túnel transfronterer. RE-

DACCIÓ | FIGUERES 

Al febrer signaran 
les actes per a la MAT

ENERGIA

El diumenge 10 de febrer se ce-
lebrarà la cinquena ruta a peu en-
tre Portbou i Cotlliure, anomena-
da Ruta Camins de la Retirada. La
sortida serà a dos quarts de nou
del matí de l’Oficina de Turisme
de Portbou i l’arribada a Cotlliu-
re, cap a les tres de la tarda. Les
inscripcions, a (turisme@port-
bou.cat).  REDACCIÓ | PORTBOU

La Ruta Camins de la
Retirada, el 10 de febrer

MEMÒRIA HISTÒRICA

El Consell Comarcal de l’Alt
Empordà, la Creu Roja, els ajun-
taments de Roses i Figueres i Mi-
crobank han tramitat 511.000
euros en microcrèdits per a fi-
nançar projectes de petites em-
preses i emprenedors de l’Alt
Empordà, des que el 2010 es va
signar el conveni de col·labora-
ció. La inversió de Microbank per
a aquesta iniciativa es va fixar en
un milió d’euros, destinats a fi-
nançar els projectes avalats per
aquestes entitats. L’acord va es-
tablir noves línies de finança-
ment dirigides a autònoms i a pe-
tits empresaris i persones amb
projectes d’autoocupació. També
els col·lectius més vulnerables
poden accedir a aquests préstecs
de Microbank. Aquesta és la pri-
mera vegada que un conjunt
d’entitats, socials i públiques, han
acordat treballar d’una forma in-
tegral i coordinada per impulsar
un projecte de microcrèdits en un
marc territorial d’àmbit supra-
municipal, en aquest cas a l’Alt
Empordà. REDACCIÓ | FIGUERES

Més de 500.000 €
en microcrèdits són
per als emprenedors

EMPRENEDORIA
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Us agrada l’oferta teatral 
de Figueres i Roses?

www.emporda.info

SÍ
50%

NO
50%

ENQUESTA DIGITAL

Aquesta setmana: 
Esteu d’acord amb la supressió 
de l’euro per recepta?

El preu dels produc-
tes de la botiga Pe-
culiar de roba de se-
gona mà, situada al
carrer Esperança de

Figueres, és a partir d’un euro.

Fe de
Errades

Breus

La pàgina web de l’Ajuntament
de l’Escala ha incorporat, aquest
dilluns, una aplicació que permet
als contribuents saber on van a
parar els diners que paguen en
impostos. L’usuari només ha de
posar quant paga i el sistema li
mostrarà en què s’utilitzen
aquests diners. L’objectiu és do-
nar una major transparència a
l’acció municipal i conscienciar
els contribuents de quina és la
seva aportació als serveis i les des-
peses comunes. Des de fa unes
setmanes, l’Ajuntament ha en-
viat cartes als veïns detallant què
i quan han de pagar en cadascun
dels impostos durant l’exercici
2013.  REDACCIÓ | L’ESCALA

Els contribuents de
l’Escala poden saber
què paguen pel web

HISENDA

El Col·legi d’Agents de la Pro-
pietat Immobiliària (API) de Gi-
rona ha denunciat a la Generali-
tat que hi ha una cinquantena
d’immobiliàries il·legals que tre-
ballen en diversos punts de la de-
marcació, com ara a Roses o l’Es-
cala.

Els API denuncien les
immobiliàries il·legals

L’incendi de l’estiu passat a la
comarca continua portant con-
seqüències. A Biure d’Empordà,
el foc va cremar un cobert de fus-
ta on s’emmagatzemava farratge
per al menjar d’uns ases cata-
lans. Els propietaris són una pa-
rella d’avançada edat, d’uns se-
tanta anys aproximadament,
que van demanar un cop de mà
a l’Ajuntament. 

Actualment, s’hi està treba-
llant, juntament amb l’associa-
ció Foc Empordà, per a rehabili-
tar aquest cobert. A través d’a-
questa associació, han fet una
crida per trobar voluntaris, que

haurien de ser entre vuit i deu.
L’actuació de rehabilitació del

cobert de Biure es repartiria en-
tre el dia 3 de febrer, a partir de
les 9 del matí, i el dia 10 de febrer,
a partir de les deu del matí. Es
tracta de realitzar un treball es-
poràdic i no requeriria formació
prèvia. Aquelles persones que es-
tiguin interessades en ajudar a
refer el cobert de Biure poden es-
criure a l’adreça de correu elec-
trònic (focemporda@altempor-
da.org) i els posaran en contacte
amb l’Ajuntament d’aquest mu-
nicipi per tal de coordinar-se.

De moment, segons la plana
web de Foc Empordà, s’han tro-
bat dues persones de la borsa de
voluntaris de l’associació per aju-
dar en aquestes tasques de reha-
bilitació del cobert d’emmagat-
zematge de farratge que es va
cremar amb l’incendi de l’estiu
passat.

BIURE D’EMPORDÀ | REDACCIÓ

Busquen voluntaris
per refer a Biure 
un cobert de farratge

El foc de l’estiu va
destruir l’edificació de fusta 
i els propietaris han
demanat ajuda popular 
per a la seva rehabilitació

�

El ple del Consell Comarcal de
l’Alt Empordà debatrà, aquest di-
marts a la tarda, una moció pre-
sentada pel grup comarcal d’ICV,
a l’oposició, en defensa de la ges-
tió pública dels equipaments sa-
nitaris de la comarca. La moció
s’ha presentat arran de la priva-
tització del centre d’atenció pri-
mària (CAP) de l’Escala, que que-
daria en mans de l’empresa Eu-
len en detriment de la Fundació
Salut Empordà, si prospera el
procés d’adjudicació del servei
per part de la Generalitat.  REDAC-

CIÓ | FIGUERES

El Consell debat una moció
sobre el CAP escalenc

SALUT

La indústria càrnia gironina
tancarà el 2012 amb unes vendes
a l’exterior per valor de 1.250 mi-
lions d’euros, amb un creixement
anual superior al 15%, segons
Diari de Girona. Això confirma
el bon moment que passa aques-
ta indústriai la seva vocació ex-
portadora. La major part de les
exportacions càrnies gironines,
fins a un setanta per cent, corres-
ponen a carn de porc fresca, re-
frigerada o congelada. Frigorífics
Costa Brava figura entre les em-
preses líders en aquest àmbit a
l’hora de realitzar el rànquing.  RE-

DACCIÓ | GIRONA 

La indústria càrnia creix
en vendes a l’exterior

INDÚSTRIA

La Plataforma d’afectats per la Hipoteca (PAH) de l’Escala va fer
dissabte passat el seu acte de presentació en el marc de la projecció
d’una pel·lícula realitzada per SICOM i Namuss Films. Aquesta PAH
escalenca vetllarà per impedir que es produeixin desnonaments al
municipi entre les persones que tenen dificultats per pagar la hipo-
teca a les entitats bancàries.

Presenten la Plataforma d’afectats per la Hipoteca de l’Escala

En temps de crisi, els progra-
madors dels teatres municipals de
Figueres i Roses han fet un gran
esforç per tenir un bon cartell. La
qualitat del programa ha dividit
l’opinió dels lectors que han parti-
cipat a la nostra enquesta digital
setmanal. REDACCIÓ | FIGUERES 

La programació teatral
divideix els lectors

PARTICIPACIÓ
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Poliesportiu

Diumenge passat va poder co-
mençar la primera regata de l’O-
pen de vela de l’any organitzat pel
GEN de Roses.  Joan Isach va co-
mençar arrasant, però molt cons-
tant, Lauren va anar guanyant
terreny regata a regata i es va aca-
bar imposant a la classificació ge-
neral. El diumenge 3 de febrer hi
ha programada la propera Open
de vela del GEN de Roses.  REDACCIÓ

| ROSES

Comença l’open 
de vela del GEN Roses

VELA

14
05
00

GENER 2013
ÚLTIMA SETMANA PER VEURE-LA!

EXPOSICIÓ FOTOGRÀFICA DE ROGER LLEIXÀ“ETIÒPIA: Una mirada a l’Àfrica cristiana” 
Exposició oberta fins al diumenge 27 de gener

Divendres i dissabtes de 18 a 20 h // Diumenges d’11.30 a 13.30 h
Properament...EXPOSICIÓ “CATALUNYA BOMBARDEJADA”

Divendres 1 de febrer a les 20.15 h
Projecció del documental “FIGUERES, FEBRER DEL 1939”

Acte previ a la inauguració del 8 de febrer

CURS MONOGRÀFIC DE L’AULA DE TEATRE
EL PREU DEL CURS INCLOU LES ENTRADES DELS ESPECTACLES

Més informació a http://atebfigueres.blogspot.com
Més informació de totes les activitats i els cursos de La Cate

Telèfon 972 678 496. Correu electrònic: secretarialacate@gmail.com,
Facebook: http://www.facebook.com/lacatefigueres. Twitter: twitter.com/lacate_figueres o:

www.lacate.cat

 Espai cultural
Figueres

La tercera edició de la Mitja
Marató de l’Albera de Llançà, va
atraure, diumenge passat, un
total de 600 participants, que
era el màxim permès pels orga-
nitzadors. En la categoria mas-
culina, el membre de la selecció
catalana de curses de munta-
nya, José Lozano, va batre el rè-
cord actual de la cursa, fent els
21 quilòmetres i 900 metres
amb un temps de 1h 39 minuts.
En categoria femenina, Adrian-
na Grosu va guanyar amb sol-
vència amb un temps de 2h10
minuts.

Des de la Unió Excursionista
Llançanenca i Àrea de Turisme
de Llançà, organitzadors de la
prova, volen agrair a tots els

participants pel seu comporta-
ment modèlic i exemplar. Tam-
bé donen les gràcies al centenar
de voluntaris per col·laborar
amb aquesta jornada.

Destaca l’increment notable
de participants locals, però
també la nombrosa participa-
ció de corredors francesos i fins
i tot de suecs.

LLANÇÀ | REDACCIÓ

El podi de la prova d’enguany a Llançà. EMPORDÀ

Llançà arriba als 600 corredors
José Lozano i Adrianna Grosu van guanyar la mitja marató de muntanya�

MUNTANYA

MITJA MARATÓ

El pilot llançanenc de Moto 3 Isaac
Viñales ha tancat un acord de
col·laboració amb l’empresa catalana
de pintures i accessoris per a
l’automòbil Racing Colors en visra a
la propera temporada. Isaac Viñales
continuarà per segona temporada
seguida al Campionat del Món de
Moto 3 gràcies també a la renovació
que ha fet del contracte amb 
l’estudi MKart i la marca de cascos
LS2.

�

Motor Isaac Viñales
tanca un acord 
amb Racing Colors

Els arquers del CTA Figueres van
endur-se tres medalles d’or –Christian
Maji, Marina Ventresca i Elena
García–, una d’argent –Enric Abad– i
una altra de bronze –Josep Maria
Batllori– al Campionat de Catalunya
de tir amb arc en sala, celebrat a
Castellar del Vallès el passat 13 de
gener. García va participar aquest
cap de setmana a Nimes al torneig
més gran del món en la modalitat
de sala.

�

Tir amb arc Cinc
medalles a 
Castellar del Vallès

EMPORDÀ

EMPORDÀ

Aquest cap de setmana, dels
equips del Club Patí Jonquerenc
només han pogut guanyar el
benjamí, que es va desfer del
Palafrugell (6-9) i del prebenjamí
d’iniciació, que també va imposar-se
al GEiEG (1-3). Mentrestant, l’equip
sènior masculí fronterer va caure a la
pista del Lloret (4-1) i el femení, a
Cerdanyola (11-0). L’infantil va jugar
bé a Cassà, però també va perdre (6-
1).

�

Hoquei Victòries del
benjamí i prebenjamí
del Jonquerenc

EMPORDÀ

El CV Golfus d’Empuriabrava
organitza aquestes setmanes el
Trofeu Pasqua de vela, en aigües
de la badia de Roses. La classifi-
cació general a la classe 1 és en-
capçalada per l’embarcació Viva,
de Joachim Glink; la classe 2, la
Surprise, de Lluís Ramírez i J.
Beltyrán; i a la classe 3, la líder és
la Mintaka, patronejada per Jor-
di Comas.

En marxa el Trofeu 
Pasqua del CV Golfus

L’equip prebenjamí de l’Hòo-
uei Figueres va guanyar (0-3) a la
pista del Breda. Mentrestant, van
perdre els seus partits els equips
d’Iniciació A (3-0) a la pista del
SHUM Maçanet de la Selva, i
també d’Iniciació B, a la pista del
Farners. 

Victòria dels prebenjamins 
de l’Hoquei Figueres

Aquest dijous, a partir de les
onze del matí, se celebra a la pis-
cina de Roses, una trobada orga-
nitzada per la Federació Catala-
na d’Esports i Lleure per a disca-
pacitats psíquics i l’Ajuntament
de Roses.

Trobada de natació per a
discapacitats psíquics a Roses

El Xon’s d’Empuriabrava orga-
nitzarà, el proper dia 3 de febrer,
un descens cronometrat remant
des del llac de Sant Maurici fins
a la bocana de la marina.

Preparen una regata 
pels canals d’Empuriabrava

L’equip cadet del Club Water-
polo Figueres va perdre en la jor-
nada d’aquest cap de setmana  a
la piscina del CN Premià, tot i fer
un bon partit.

Els cadets del CW Figueres
perden a la piscina de Premià

GEiEG 31-juvenil Esplais 30,
Cadet Esplais 30-Fornells 42,
Banyoles 30-infantil Esplais 20,
Banyoles 4-aleví Roses 4, GEiEG
8-benjamí Esplais 0 i Riudellots
2-benjamí Roses 6.

Resultats dels equips
d’handbol de Castelló i Roses

XXX CICLE DE CONFERÈNCIES AULA OBERTA - del 18 de gener fins al 15 de febrer de 2013

EL FUTUR DE CATALUNYA: CINC REFLEXIONS

Divendres, 25 de gener de 2013, a les 20.15 hores

La voluntat dels catalans
A càrrec de Patrícia Gabancho, periodista i escriptora.

40
91

3

ATENEA
Agrupació de Cultura del Casino Menestral

Col·labora: L’acte es farà a la seu provisional del Casino Menestral

al carrer Poeta Marquina, 2
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Demanen permís per buscar gas i petroli

NNCADAQUÉS. Una multinacional escocesa ha demanat 
permís al Ministeri d’Indústria per buscar hidrocar-
burs (gas i petroli) al cap de Creus i la Costa Brava. Els 
naturalistes ja han iniciat una campanya d’oposició. N

AL CAP DE CREUSY

MUNICIPI      CENS 2011          CENS 2012

Agullana 839 858 (ﾒ)

Albanyà 150 153 (ﾒ)

L’Armentera 863 860 (ﾔ+
Avinyonet de Puigventós 1.509 1.523 (ﾒ)

Bàscara 985 968 (ﾔ+
Biure 248 249 (ﾒ)

Boadella i les Escaules 253 256 (ﾒ)

Borrassà 709 714 (ﾒ)

Cabanelles 247 244 (ﾔ+
Cabanes 912 931 (ﾒ)

Cadaqués 2.902 2.953 (ﾒ)

Cantallops 326 333 (ﾒ)

Capmany 623 633 (ﾒ)

Castelló d’Empúries 11.885 11.794 (ﾔ+
Cistella 272 281 (ﾒ)

Colera 593 574 (ﾔ+
Darnius 528 532 (ﾒ)

El Far d’Empordà 555 555 (=)

L’Escala 10.554 10.508 (ﾔ+
Espolla 417 421 (ﾒ)

Figueres 44.765 45.262 (ﾒ)

Fortià 658 679 (ﾒ)

Garrigàs 386 382 (ﾔ+
Garriguella 863 874 (ﾒ)

La Jonquera 3.094 3.203 (ﾒ)

Lladó 713 736 (ﾒ)

Llançà 5.140 5.105 (ﾔ+
Llers 1.193 1.194 (ﾒ)

Maçanet de Cabrenys 735 739 (ﾒ)

Masarac 296 293 (ﾔ+
Mollet de Peralada 178 180 (ﾒ)

Navata 1.227 1.254 (ﾒ)

Ordis 379 391 (ﾒ)

Palau de Santa Eulàlia 104 100 (ﾔ+

MUNICIPI      CENS 2011          CENS 2012

Palau-saverdera 1.488 1.481 (ﾔ+
Pau 589 597 (ﾒ)

Pedret i Marzà 175 184 (ﾒ)

Peralada 1.846 1.888 (ﾒ)

Pont de Molins 509 538 (ﾒ)

Pontós 233 232 (ﾔ+
El Port de la Selva 1.009 1.011 (ﾒ)

Portbou 1.290 1.296 (ﾒ)

Rabós d’Empordà 196 206 (ﾒ)

Riumors 247 252 (ﾒ)

Roses 19.731 19.896 (ﾒ)

Sant Climent Sescebes 545 568 (ﾒ)

Sant Llorenç de la Muga 227 248 (ﾒ)

Sant Miquel de Fluvià 764 780 (ﾒ)

Sant Mori 193 196 (ﾒ)

Sant Pere Pescador 2.108 2.161 (ﾒ)

Santa Llogaia d’Àlguema 342 348 (ﾒ)

Saus, Camallera i Llampaies 780 807 (ﾒ)

La Selva de Mar 209 203 (ﾔ+
Siurana 181 170 (ﾔ+
Terrades 311 311 (=)

Torroella de Fluvià 699 704 (ﾒ)

La Vajol 101 93 (ﾔ+
Ventalló 800 816 (ﾒ)

Vilabertran 902 911 (ﾒ)

Viladamat 458 451 (ﾔ+
Vilafant 5.465 5.523 (ﾒ)

Vilajuïga 1.166 1.177 (ﾒ)

Vilamacolum 299 289 (ﾔ+
Vilamalla 1.115 1.101 (ﾔ+
Vilamaniscle 171 176 (ﾒ)

Vilanant 373 376 (ﾒ)

Vilaür 149 142 (ﾔ+
Vila-sacra 656 671 (ﾒ)

HORA NOVA
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La població de l’Alt Empordà segueix pujant 
i Sant Llorenç és el poble que més ho nota

Gemma Arché l FIGUERES

Mentre 47 municipis 

augmenten lleument el 

nombre d’habitants, la 

Vajol es consolida com el 

segon més petit de Girona

Les dades del padró continu 
d’habitants fetes públiques re-
centment per l’Institut Nacional 
d’Estadística (INE) indiquen que, 
en el darrer període, la població 
de l’Alt Empordà ha seguit la ten-
dència alcista ja marcada en ci-
cles anteriors. I és que a 1 de gener 
de 2012, la comarca tenia 141.517 
habitants censats, 1.089 més que 
l’1 de gener de 2011 (el que repre-
senta un increment del 0,77%, 
lleument superior a la mitjana 
catalana). 

A escala particular, fins a 47 mu-
nicipis de la comarca van experi-
mentar un creixement del nom-
bre d’empadronats, mentre que 
en 2 (el Far d’Empordà i Terrades) 
la xifra es va mantenir, i en els al-
tres 19, va descendir. La localitat 
que ha guanyat més habitants és 
-amb diferència- Figueres, que en 
l’àmbit provincial només és su-
perada en aquest sentit per Llo-
ret de Mar. Així, els 497 ciutadans 
que ha guanyat la capital altem-
pordanesa avancen, per exem-

NN

DEMOGRAFIA. DADES DEL PADRÓ CONTINU D’HABITANTS DEL 2012Y

ple, els 476 que ha guanyat Giro-
na. En xifres percentuals, però, el 
poble que ha incrementat més la 
seva població (tant de l’Alt Empo-

drà com de tota la demarcació) és 
Sant Llorenç de la Muga, que ha 
passat dels 227 habitants (a 1 de 
gener de 2011) als 248 (a 1 de ge-

ner de 2012); cosa que representa 
una puja del 9,2%. I el segueix en 
el rànquing Pont de Molins, on la 
puja ha estat del 5,4% (en el darrer 

poble més petit de tot Girona, no-
més per darrera de Meranges (la 
Cerdanya).

Pel que fa a la resta de municipis 
de la comarca, es poden destacar 
casos com el de la Jonquera, que 
ha superat el llindar dels 3.200 
habitants (l’increment de pobla-
ció hi ha estat del 3,5%), o Palau 
de Santa Eulàlia, que s’ha tornat a 
situar en la centena justa. N

període ha passat de les 509 a les 
538 persones censades).

A l’altra cara de la moneda hi ha 
la Vajol, que és la localitat que per-
centualment ha experimentat un 
major descens dels empadrona-
ments (també tant en l’àmbit co-
marcal com en el provincial). La 
vila més elevada de l’Alt Empordà 
ha perdut un 7,9% de la població i 
ha baixat del llindar dels 100 ha-
bitants (ha passat dels 101 als 93). 
Així, s’ha consolidat com el segon 

Y LA VARIACIÓ DEL PADRÓ, POBLE A POBLE

L’INCREMENT HI HA ESTAT DEL 
3,5% I HA SUPERAT EL LLINDAR 
DELS 3.200 CENSATS

LA JONQUERAY

ÉS EL MUNICIPI QUE, EN TERMES 
REALS, HA INCREMENTAT MÉS 
EL NOMBRE D’EMPADRONATS

FIGUERESY
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LLOTJA DE ROSES. El punt de venda majorista de peix més important de la comarca ÀNGEL REYNAL
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L’Alt Empordà renuncia al projecte de la 
llotja unificada, per manca de suports

Gemma Visal ROSES 

L’aturada d’aquesta 

iniciativa obligarà a 

Ports a plantejar-se la 

construcció d’una nova 

llotja a Llançà

La idea era engrescadora i molts 

ja s’imaginaven la macrollotja de 

l’Alt Empordà com un dels mer-

cats més atractius de venda de 

peix. S’hi concentraria el produc-

te de les confraries de pescadors 

de Cadaqués, Llançà, el Port de 

la Selva, Roses i l’Escala i hauria 

servit, segons els seus defensors, 

per ser més competitius. Malau-

radament, la iniciativa no tirarà 

endavant, almenys de moment. 

El president de la Federació de 

Confraries de les Comaques Gi-

ronines, el rosinc Antoni Abad, ha 

assegurat que “jo no serveixo per 

a liderar aquest projecte, perquè 

no tinc nassos que segueixi”.

Des que Abad és al capdavant de 

la confraria de Roses i de la Fede-

PESCA. LA IDEA D’UN SOL MERCAT PER VENDRE TOT EL PEIX DE LA ZONA DE GIRONA NORDY

ració gironina del sector, ell ma-

teix ha encarregat estudis a con-

sultores sobre la viabilitat de la 

llotja unificada. Els informes han 

estat positius però la manca de su-

ports fa que la idea s’hagi d’aban-

donar. Abad és molt clar quan diu 

que “si tu no creus amb un pro-

jecte sempre hi trobaràs pegues. 

La gent primer hi ha de creure i, 

malauradament, els companys 

d’aquí dalt no hi creuen”. El pa-

tró major de Roses creu que la ma-

crollotja ha de començar com una 

prova pilot, “ja sabem que no ens 

poden fer d’entrada un edifici a 

Vilamalla”, admèt. Abad hauria 

proposat començar l’experiència 

a Roses, que és la zona amb més 

bones comunicacions.

LLANÇÀ. La crisi ha obligat moltes 

f lotes de la comarca a reduir els 

efectius i en el cas de Llançà, la si-

tuació encara es va agreujar més 

arran de la llevantada del 2008 

que va destruir la llotja. Ports va 

instal·lar-n’hi una de més petita i 

s’esperava a construir un nou edi-

fici per si el projecte de la macro-

llotja es feia realitat.  

“SI TU NO CREUS EN UN 

PROJECTE SEMPRE HI TRO-

BARÀS PEGUES. LA GENT 

PRIMER HI HA DE CREURE”

FEDERACIÓ CONFRARIESY

ANTONI ABAD
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‘QUANT PAGO DE...?’. Estanis Puig consultant el nou bànner del web AJ. L’ESCALA

100.000 euros per dinamitzar Roses

Tala d’arbres polèmica a la Ciutadella  

OCUPACIÓ

MEDI AMBIENT

Y

Y

NNEl Servei d’Ocupació de Catalunya (SOC) ha atorgat a l’Ajunta-
ment de Roses 101.975 euros per a la dinamització social i econò-
mica del casc antic que es duu a terme al municipi dins el programa 
Treball als Barris, així com per a l’activació de noves accions adreça-
des a aturats. El servei d’orientació a aturats i els cursos de cambrers 
i d’adobadors de xarxes són algunes accions dins del programa. N

NNL’alcalde de Roses, Carles Pàramo, ha sortit al pas de les crítiques 
d’alguns veïns i de l’oposició per la tallada d’arbres que s’ha fet en els 
últims dies a la Ciutadella. El batlle diu que es tracta d’una “millora 
de la zona verda de Roses” i assegura que l’operació està amparada  
amb el Pla Director dels Espais Verds del municipi. Així mateix tam-
bé es parla de millora estètica de l’entorn de la Ciutadella. N

Representant dels 
hotelers a la FOEG

MIQUEL GOTANEGRAY

NNL’empresari rosinc i president 
de l’Estació Nàutica Roses-Cap 
de Creus, Miquel Gotanegra, ha 
estat elegit el representant de la 
Federació d’Hostaleria de les co-
marques gironines a la FOEG. La 
junta directiva de la Federació va 
acordar per unanimitat aquest 
nomenament la setmana passa-
da. El propietari del Grup Terras-
sa substitueix en el càrrec l’em-
presari hoteler, Jordi Comas, que 
va morir en un assalt al seu domi-
cili de Platja d’Aro el passat mes 
de novembre. Comas era alhora 
presdident de la FOEG. N

Roses i l’Escala, 
cardioprotegides

SALUTY

NNRoses i l’Escala ja són territo-
ris cardioprotegits amb la instal-
lació recen de desfibril·ladors fi-
xos a punts estratègics del muni-
cipi. El Dipsalut n’ha posat vuit a 
Roses i sis a l’Escala. N

Els escalencs poden saber què 
paguen amb els seus impostos

HISENDA PÚBLICA. L’APLICATIU ES VA POSAR EN MARXA AHIR AL WEB MUNICIPALY

Gemma Visa l L’ESCALA

El contribuent posa la 

quantitat que paga i sap 

quants dels seus euros 

van a parar als diferents  

serveis municipals

Iniciativa pionera a l’Escala 
pel què fa al destí dels impostos 
dels ciutadans. L’Ajuntament ha 
posat en marxa, a través del web 
municipal, un aplicatiu que per-
met saber quants diners de cada 
veí es destinen a les diferents ac-
tuacions municipals. Els esca-
lencs només han de posar la xifra 
que paguen d’impostos munici-
pals, per exemple d’IBI, i els sor-
tirà desglossada la seva aportació 
a serveis com ara la llar d’infants, 
l’Escola de  Música, la Policia Lo-
cal, l’enllumenat o també la ne-
teja de les platges. També es pot 
saber què s’aporta per reparar ac-
cions de vandalisme urbà o la ne-
teja per l’incivisme d’alguns pro-
pietaris de gossos.

L’alcalde Estanis Puig explica 
que la motivació d’aquesta me-
sura és “la transparència” i tam-
bé explicar als veïns “de quina 
manera es gestiona el pressupost 
municipal”. Puig es  mostra molt 
satisfet amb aquesta iniciativa 
que ell mateix ha pensat i executat 
amb l’ajut del departament d’in-

NN

formàtica de l’Ajuntament. Quan 
es pregunta per cost de l’aplica-
tiu, Puig diu que és zero, “l’he fet 
jo mateix” afegeix. El sistema per 
aconseguir l’aplicació ha estat 
posar totes les dades dels pressu-
postos en un document Excel i en 
un sumatori. 

Els ítems dels comptes munici-
pals són uns 1.500, segons l’alcal-
de, però “s’han reduït a uns 30”. 
Es tracta dels conceptes més im-
portants i no es descarta afegir-ne 
més. Com a exemple, un contri-
buent que tributa 600 euros l’any 
-la mitjana escalenca- paga anu-
alment 50,39 euros per la Policia 
Local, 37,31 per la neteja de car-
rers, 3,60 per a  l’Escola de Música 
i 13,58 per al servei de platges. N
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Puig ja no cobrarà 
el sou d’alcalde

Y RETRIBUCIONS

Y Estanis Puig, ha deixat de co-

brar la seva retribució mensual 

com a alcalde. Puig s’ha jubilat 

després de cotitzar durant 35 

anys com a professor i consi-

dera que “no havia de cobrar 

de dues bandes”. El batlle tam-

bé ha recordat l’enrenou que 

va haver en el seu moment pel 

seu sou, una polèmica segons 

ell “injusta”. Puig cobrava 

40.000 euros a l’any com a al-

calde, 2.400 euros, que ja de-

sapareixen del pressupost. N
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DENÚNCIES. Es calcula que hi ha un centenar d’agències il·legals a la demarcació ACN
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Detecten agències immobiliàries 
il·legals a Roses, l’Escala i Lloret

HABITATGE. DENÚNCIA DEL COL·LEGI D’AGENTS DE LA PROPIETAT IMMOBILIÀRIA (API) Y

Redacció/ ACN l GIRONA

Els API gironins han 

localitzat tres casos 

d’ofertes falses de lloguer 

i venda de pisos a portals 

web immobiliaris

El Col·legi d’Agents de la Pro-
pietat Immobiliària (API) de Gi-
rona ha denunciat a la Generalitat 
l’existència de 50 agències immo-
biliàries il·legals que treballen en 
diversos punts de les comarques 
gironines com ara Roses, l’Escala 
o Lloret de Mar. 

La majoria d’aquests negocis 
són propietat d’estrangers que vé-
nen de França i Rússia, i que no te-
nen inscrits els negocis al Regis-
tre d’Agents Immobiliaris, com 
marca la llei actual. “Treballar 
amb aquestes empreses suposa 
un perill perquè es poden quedar 
amb els diners d’una transacció 
i desaparèixer”, explica el presi-
dent del Col·legi d’API de Girona, 
Ramon Corominas. 

Actualment, qualsevol perso-
na que vulgui crear una agència 

immobiliària arreu del territo-
ri català cal que s’inscrigui obli-
gatòriament dins del Registre 
d’Agents Immobiliaris de Catalu-
nya. Aquest llistat té com objec-
tiu afavorir la transparència en 
el sector de l’habitatge i garantir 
la protecció dels usuaris. Des del 
Col·legi d’Agents de la Propietat 
Immobiliària de Girona han estat 
fent una tasca informativa expli-

cant als nous empresaris la llei ac-
tual i la necessitat d’inscriure’s al 
registre. “Tot i la nostra feina hi ha 
agències, tant d’estrangers com 
d’empresaris del territori, que fan 
cas omís i davant d’això hem ha-
gut de denunciar”, ha lamentat 
Corominas. 

Els API calculen que hi ha un 
centenar d’agències il·legals ar-
reu de la demarcació. 

A.P.OBRES. S’inicien a partir de demà

Obres de conservació al 

cementiri de Portbou

Projecte per millorar el 

Passeig Marítim de Roses

OCUPACIÓ. PROJECTE OKUP’ALT

URBANISME. DES DE STA. MARGARIDA FINS A LA BRUNETA

Y

Y

A partir de demà i fins el 8 de 

Roses destinarà 372.000 eu-

febrer es faran les obres de con-
servació del cementiri de Port-
bou.Els treballs aniran a càrrec 
d´un grup de manetes del Pro-
jecte Okup’Alt, impulsat per 
l´àrea de Joventut del Consell 
Comarcal i amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Portbou. 

ros al manteniment i millora del 
tram del Passeig Marítim com-
prés entre la bocana de Santa 
Margarida i la riera de la Brune-
ta. El projecte, que properament 
es completarà fins a la plaça de 
les Botxes, suposa la renovació 
dels bancs i mobiliari urbà de-
teriorats, així com de la pavi-

mentació, drenatge i jardineria 
en aquells punts on resulta ne-
cessari. El projecte complet es-
tà dotat amb un pressupost de 
885.000 euros i contempla el 
manteniment i millora del pas-
seig al llarg de  dos quilòmetres 
des de la bocana de Santa Mar-
garida fins a l’inici de la plaça Ca-
talunya. És per això, que hi hau-
rà diferents fases per facilitar-ne 
l’execució. 

Redacció l PORTBOU

Redacció l ROSES
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Tarda de sarsueles
 Color, espectacle i música. Una ma-

nera diferent de passar la tarda d’aquest 
passat diumenge va ser la que van triar 
els espectadors que van assistir al Teatre 
de Roses. Els Amics de l’Òpera de Girona 
van oferir un colorista concert líric basat 
en romances, duets i cors del gènere de 
la sarsuela.

Un bell preludi impecablement inter-
pretat al piano pel pianista Santi Escu-
ra encetà una primera part dedicada a la 
sarsuela catalana per excel·lència: Cançó 
d’amor i de guerra, de R. Martínez Valls. 
Després d’annexar aquest preludi a la pri-
mera part solista, el tenor Sergi Bellver 
estrenà el que seria ja un seguit d’inter-
pretacions amb solistes de renom a la pro-
víncia com Montserrat Cristau, Maite Mer 
i Gina Reyner, entre d’altres.

El públic, un tant vergonyós a l’inici del 
concert per causes absolutament protocol-
làries, s’anà escalfant ràpidament fins al 
punt que, en l’emotiva interpretació de la 
coneguda Evocació als Pirineus el públic 

NN el públic estava totalment abocat.
Durant la segona part oferiren un com-

pendi de diverses sarsueles espanyoles, 
com el Coro de románticos (Doña Fran-
cisquita), la bellíssima Habanera (Don Gil 
de Alcalá) interpretada a dúo per la sopra-
no Montserrat Cristau i la mezzosoprano 
Gina Reyner o la Canción de Paloma (El 
Barberillo de Lavapiés) interpretada per 
la soprano Maite Mer.  

Els Amics de l’Ópera de Girona es una 
entitat gironina formada al 2010 per pro-
fessionals que tenen la seva residència a 
les comarques de Girona i té com a ob-
jectiu principal la difusió de l’òpera i la 
sarsuela. La seva impulsora, presidenta 
i directora artística és la soprano Maite 
Mer. El cor, format per cantants solistes 
professionals i cantants del món coral 
amb estudis de cant a nivell avançat, està 
dirigit per Conxita Garcia, que actual-
ment exerceix com a ajudant de direc-
ció del Cor del Gran Teatre del Liceu de 
Barcelona. N

CRÍTICA MUSICAL

Gemma Gregori
Escriptora

ÀRIES. Solistes i cor damunt l’escenari de Roses diumenge a la tarda ÀNGEL REYNAL

començà a proferir gran quantitat de crits 
i aclamacions amb entusiasme. 

7 anys de Direcció Prohibida 
Els figuerencs Direcció Prohibida, el 

passat divendres, van celebrar el seu 
setè aniversari al Music Hall. Envoltats 
d’amics, fans i algun que altre tafaner, 
van fer cantar i ballar a tothom en una 
nit tan especial.

L’expectació pel concert era molt gran, en 
part pels set anys de vida del grup i també 
pel fet que no trepitgen un escenari des 
de setembre. Els mesos de repòs els van 
aprofitar composant i assajant temes nous. 
Després d’aquest lapsus, algú podria pen-
sar que la represa dels concerts podria ser 
freda o mancada d’energia. Però tot aquell 
qui conegui la banda, sabrà que això no 
sol passar. Només un petit inconvenient 
tècnic, que ràpidament es va solucionar, 
retardà uns minuts l’aparició dels músics 
a sobre l’escenari.

Una vegada començat el concert, sem-
blava que ningú els pogués parar. Entre-
llaçaven temes un rere altre, només fent 
alguna breu pausa per introduir o dedi-
car-los. Amb aquest ritme vertiginós, el 
públic no necessità més d’un parell de 
cançons per entrar en calor. Així quan 

NN Poc després arribà l’interludi, durant el 
qual, músics i assistents van poder recu-
perar les forces per seguir amb aquesta 
demostració de rock fet a casa. La pausa 
no desanimà ningú i durant el repertori 
restant, el nivell d’entusiasme es mantin-
gué inalterat. I amb l’arribada de Vicio (ori-
ginal de Reincidentes), tema que no falta 
mai en un directe de Direcció Prohibida, 
el públic embogí i no va parar de saltar. 
L’ambient d’eufòria latent es va mantenir 
fins el final del concert gracies a un dels 
temes més característics de Direcció, com 
és el Vente Conmigo, que enganxa pel seu 
to desenfadat.

Durant tot el concert les col·laboracions 
eren presents a casi cada tema, arribant 
a convertir el quartet en quintet o sextet. 
Tots els col·laboradors, músics del pano-
rama figuerenc, van rebre les merescudes 
ovacions i la gratitud de la banda.

Amb aquest concert multitudinari, envol-
tats d’amics i músics més propers, els Di-
recció Prohibida, demostrant el seu nivell, 
s’embarquen en una reduïda gira, en format 
acústic per les terres empordaneses. N

CRÍTICA MUSICAL

Zyg Valiuska
Meloman

DIRECCIÓ PROHIBIDA. Una imatge del concert de dissabte ÀNGEL REYNAL

Quan els membres del cor completaren 
la primera part amb el Final de la sarsuela 

van arribar els temes de En este mundo 
i Mals Moments, el públic cantava a ple 

pulmó creant un ambient que convidava 
a unir-s’hi a tothom .

400 persones amb 
‘Germanes’

TEATRE A VILAFANTY

NN400 persones van gaudir i riure 
amb les dues representacions 
de l’obra Germanes que va fer la 
companyia La Totxana a Vilafant.  
Cal destacar la magnifica direcció 
artística de l’obra. La recaptació,  
de 615 euros, es donarà íntegra-
ment a La Marató de TV3. Ara, la 
intenció, es fer-la en altres pobles 
de la comarca. (Foto:  Agustí Pa-
lomeras) N
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ge
nt nn roses.  Dissabte es va celebrar aquesta festa que enguany tenia com a lema ‘2963 

l’any de l’Azawad’, amb l’objectiu de denunciar la persecució que pateixen els tuaregs 
en el seu territori. Durant la festa es va estrenar un reportatge fotogràfic del grup mun-
tanyès Pic i Collons, sobre els pics de l’Atlas; es va fer la lectura d’un manifest per part 
de la senyora Iman Ajaha, i va sonar la musica tradicional reivindicativa dels grups 
Inumazigh, l’Últim del Raval, la Taqtuqa i el cantautor espanyol Richard Pepín. Final-
ment els menjars típics de la celebració van tanca la jornada festiva amaziga. Cal des-
tacar que l’associació ACDPAC i el grup muntanyès Pic i Collons engegaran els prò-
xims dies una campanya de recollida de roba i altres materials per fer-los arribar a la 
població amaziga de l’Atlas marroquí. n 

EXPOSARÀ A GIRONA PER SETMANA SANTA I DESPRÉS LA MOSTRA VINDRÀ A FIGUERESART
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Els amazics celebren l’entrada a l’any nou 
2963 en una festa al Teatre de Roses

Josep M. Bernils l l’escala

L’artista empordanès s’ha passat un mes a la Ciutat Santa per pintar sobre el terreny una trentena d’obres de petit format

Roura torna a descobrir Jerusalem

El proper mes de març el pin-
tor empordanès Lluís Roura 
presentarà una nova mostra 

de quadres de petit format sobre 
Jerusalem, després de fer-hi una 
estada d’un mes per tal de pintar-
los sobre el terreny. L’artista ha 
avançat a HORA NOVA les carac-
terístiques del seu treball.

“Aquesta serà una exposició que 
es dirà Jerusalem des de la Mun-
tanya de les Oliveres. El lloc on em  
vaig instal·lar és el punt en el qual 
porten tots els pelegrins a veure la 
ciutat perquè presenta una gran 
panoràmica. Es veu el cementi-
ri jueu, la vall de Josafat, l’hort de 
Jetsemaní... és magistral. La ma-
joria dels quadres estan pintats 
des d’aquest indret i es veurà la 
ciutat amb la intensitat de dife-
rents llums (de bon matí, al mig-
dia, al vespre, de nits). A més, vaig 
tenir la sort que aquells dies van 
passar nombrosos fenòmens me-
teorològics, a diferència d’altres 
èpoques de l’any en què és un pai-
satge molt estàtic”, explica Lluís 
Roura.

El pintor reconeix que “tot i 
aquest ventall de possibilitats, Je-
rusalem és difícil de pintar per-
què la llum i l’instant que vols cap-
tar duren molt poc. És un lloc alt i 
quan hi ha un paisatge ennuvolat, 
per exemple, resulta que al cap de 
mitja hora desapareix. Passa una 
mica com a l’alta muntanya que, 
amb els vents, que corren dels 
quatre cantons, canvien els co-
lors de forma molt ràpida. Llavors 
sempre hi ha el recurs de la foto-
grafia que et permet complemen-
tar els apunts que has agafat”.

A banda de la realitat plàstica, 
Roura assenyala que “aquest lloc 
és molt més que copiar un paisat-
ge, és un sentiment, una emoció. 
Té una densitat molt especial. És 
captar un misteri. Tots, en un mo-
ment donat de la nostra vida, hem 
vist un paisatge que t’impressio-
na i on t’agradaria quedar-t’hi per 
sempre a viure. Doncs allò que jo 
he volgut captar és aquella emo-

situat a tocar del santuari del Co-
llell. De petit, per tant, vaig viu-
re envoltat sovint de capellans i 
sempre sortien aquells llocs de 
Terra Santa. Era una paisatge que 
el tenia guardat a dins i un cop 
vaig poder visitar aquells territo-
ris, els vaig veure amb els meus 
propis ulls i els vaig trepitjar, sem-
blava com si estigués a casa meva. 
Jo quan vaig allà em transformo”.

Per pintar les obres de la seva 
propera exposició s’hi va estar tot 
un mes i assenyala que “no serà el 
darrer cop que hi vaig. Hi tornaré. 
Vull estar cada any un mes o dos 
a Terra Santa perquè és com re-
trobar-me amb un espai de la me-
va infantesa. Estic molt content 
que quan era petit m’haguessin 
explicat tot el diu l’Evangeli i és 
una llàstima que molts joves ig-
norin ara els fonaments del cristi-
anisme. És una necessitat cultu-
ral i religiosa que tothom hauria 
de tenir, sense necessitat que per 
això hagis de ser un beat”.

Roura reconeix que “quan vaig 
allà t inc una plenitud perso-
nal i espiritual que segurament 
uns altres no tindran. És com 
aquells que van als Estats Units i 
veuen Nova York o Arizona des-
prés d’haver-ho contemplat mol-
tes vegades al cinema. A mi tam-
bé m’explicaven la doctrina quan 
era petit i rebies unes imatges que 
em van quedar al cervell i que ara 
he pogut veure en realitat i plas-
mar en els meus quadres. El color 
de la pedra, l’orografia del paisat-
ge, la calitja, l’atmosfera... són els 
mateixos de fa 2.000 anys, a banda 
que Jesús hagués passat uns me-
tres més enllà o més cap aquí”.

El primer viatge de Lluís Roura 
a Terra Santa data de l’any 1997 
amb els escriptors Josep Valls i 
Montserrat Vayreda, entre altres 
acompanyants. “És el viatge que 
més m’ha agradat. Hi vàrem anar 
amb un capellà i aconsellaria a 
tothom que hi vulgui anar ho fa-
ci amb un religiós perquè si no et 
perds el valor afegit de l’espiritua-
litat, sense que això vulgui dir que 
hagis d’anar a missa cada dia”. n

la maleta de l’artista. a l’interior s’hi guarden les teles que roura va pintar a Jerusalem el novembre passat BERNILS

ció, aquell instant que et deixa 
impressionat”.

L’exposició inclou 33 quadres, 
tant coms els anys de Crist quan 
va morir. S’inaugurarà coincidint 
amb la Setmana Santa a la gale-
ria El Claustre de Girona, refor-
çada amb els sis quatres gegants 
sobre Terra Santa que el pintor té 
a la parròquia de Banyoles, i pos-
teriorment s’exposarà a la seu de 
Figueres, coincidint amb l’ober-
tura de les noves instal·lacions a 
la Rambla. Es tracta de 33 obres de 
petit format perquè “les he volgut 
fer totes sobre el terreny, al natu-
ral, i, clar, no podia anar amunt 
i avall amb teles grans. Per això 
em vaig fer construir una maleta 
amb rodes per poder transportar 

les obres i carregar-les sense pro-
blemes a l’avió”.

La resta de quadres que Lluís 
Roura ha dedicat a Terra Santa en 
els darrers anys s’han realitzat al 
seu estudi de l’Escala. “Ara bé, en 
el cas de les sis obres de Banyoles, 
per exemple, cada quatre va ser 
un viatge. Marxava, m’impregna-
va del paisatge, ho complemen-
tava amb fotografies i apunts i rà-
pidament venia cap al meu taller 
per plasmar-ho en una tela”.

IMPressIoNaT. L’artista diu que 
“no sabria explicar perquè, en els 
darrers anys, m’he especialitzat 
en obres sobre aquell país. Sant 
Miquel de Campmajor, on vaig 
néixer o on vivia de jove, estava 

y els quadres

“jERuSALEm éS dIfícIL dE pIN-
tAR pERquè LA LLum quE VOLS 
cAptAR duRA pOc”

y el sentiment

“ANAR A tERRA SANtA éS cOm 
REtROBAR-mE AmB uN ESpAI 
dE LA mEVA INfANtESA”

CUJEDA
Resaltado
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SENSE OPCIÓ. El cadet del CW Figueres va perdre amb el CN Premià CW FIGUERES

Ajustada derrota de 
l’Esplais (62-64)

BÀSQUET FEMENÍY

NNL’infantil femení del Bàsquet 
Esplais va disputar un bon par-
tit contra el Garrotxa Petit Plan-
çó que va acabar amb victòria de 
les olotines per només dos punts 
(62-64). Les castellonines van can-
viar la imatge oferta la jornada an-
terior i van arribar amb avantatge 
al descans (29-26), però al cinquè 
i sisè períodes les visitants es van 
situar per davant. L’Esplais va re-
accionar amb ràpids contracops 
i més encert en els llançaments, i 
va disposar d’una darrera opció 
per forçar la pròrroga.N

José Lozano guanya la Mitja 
Marató de l’Albera de Llançà

ATLETISME. XAVI LLAMAS (CA ROSES) ES CLASSIFICA EN SEGONA POSICIÓY

Redacció l LLANÇÀ 

José Lozano, integrant de la se-
lecció catalana de curses de mun-
tanya, va aconseguir diumenge 
la victòria a la tercera edició de la 
Mitja Marató de l’Albera de Llan-
çà, i ho va fer amb un nou rècord 
de la cursa, ja que va completar 
els 21 km de recorregut en 1h39’. 
Lozano va superar Xavi Llamas 
(Club d’Atletisme Roses), que es 
va classificar en segona posició. En 
categoria femenina la victòria va 
ser per a Adrianna Grosu, que es 
va imposar amb molta solvència 
amb un temps de 2h10’.

La tercera edició de la prova va 
reunir un total de 600 participants, 
el màxim permés per l’organitza-
ció, que van gaudir d’un recorregut 
amb 900 metres de desnivell po-
sitiu acumulat. Cal destacar l’in-
crement notable de participants 

NN

locals, amb important presència 
de joves llançanencs que s’estan 
iniciant en el món de les curses de 
muntanya. També va ser nombrosa 
la participació d’esportistes fran-
cesos i fins i tot de Suècia.

La Unió Excursionista Llança-
nenca i l’Àrea de Turisme de Llançà, 

les dues entitats responsables de 
l’organització de la Mitja Marató de 
l’Albera, van expressar el seu agra-
ïment als participants pel “com-
portament modèlic i exemplar”, i 
van donar les gràcies “al centenar 
de voluntaris, per col·laborar amb 
aquesta jornada”. N

PODI. A la imatge, els tres primers classificats en categoria masculina CA ROSES

El CE Figueres perd 
a Montcada a la 
primera ronda de la 
Divisió d’Honor

Redacció l MONTCADA I REIXACH

ESCACS. CATALÀY

El primer equip del Club d’Es-
cacs Figueres va perdre a la pri-
mera ronda de la Divisió d’Honor 
del Campionat de Catalunya per 
equips davant del Montcada per 
un ajustat 5,5-4,5. Aquesta tem-
porada no hi ha cap descens di-
recte, i els dos últims classificats 
s’enfrontaran al tercer i quart de 
Primera per la permanència.

Quant als resultats individuals, 
victòries del MF Jaume Vives, del 
MC Jordi Serra i de Josep Maria 
Lillo, i taules dels MF Jordi Cua-
dras i Víctor Lillo, i del MC Emili 
Colls.

A Segona Divisió, derrota del 
Figueres B davant l’Olot (6-4). 
Els dos primers taulers altem-
pordanesos eren Àlex Pinsach i 
Àlex Toste, dues de les promeses 
més destacades del club, que van 
signar taules davant dos juga-
dors més experimentats. A Pre-
ferent, el Figueres C es va desfer 
de l’Olot B (6,5-3,5); el Figueres 
D, a Primera Gironina, va caure 
amb el Tordera B (6,5-1,5), mentre 
que el Figueres E va caure amb 
el 12 Castells C a Tercera Giro-
nina (1,5-2,5). N

NN

Pas de gegant del 
CER l’Escala per a 
la permanència a la 
Superdivisió

Redacció l L’ESCALA

TENNIS TAULAY

El CER l’Escala va fer dissabte 
un pas de gegant en la lluita per 
la permanència a la Superdivisió 
de tennis taula, la màxima cate-
goria estatal, en imposar-se per 
4-2 a la UCAM Cartagena. La vic-
tòria situa el conjunt escalenc en 
la setena posició amb 10 punts, 
a una victòria del sisè, el Mata-
ró Quadis, que ocupa la darrera 
plaça europea.

El partit va començar amb el tri-
omf de Ferran Brugada sobre An-
drei Birlam (3-1); Ramon Mam-
pel va caure davant Wang Jianan 
(2-3); Marc Clotet es va desfer de 
José Montalban (3-1); Brugada es 
va veure superat per Jianan (0-
3); Clotet va vèncer Birlam (3-1), 
i Mampel va sentenciar davant 
Montalban (3-1).

Bona jornada també a la Terce-
ra Divisió Estatal, amb la victò-
ria del CER l’Escala sobre el TT 
Tramuntana de Figueres per un 
ajustat 4-3. David González va 
guanyar els seus dos individu-
als, mentre que Francesc Fonta-
net es va imposar en un dels dos. 
La parella González-Fontanet va 
guanyar el doble decisiu. N

NN

L’integrant de la selecció 

catalana de curses de 

muntanya va batre el 

rècord de la prova amb 

un temps d’1h39’

Doble derrota per 
als equips sènior 
del Club Patí 
Jonquerenc

Redacció l LA JONQUERA

HOQUEI PATINSY

Els dos equips sènior del Club 
Patí Jonquerenc no van poder 
puntuar el passat cap de setma-
na. El masculí va caure per 4-1 a 
la pista del Lloret, mentre que el 
femení no va tenir cap opció da-
vant d’un Cerdanyola molt potent 
que va alinear tres jugadores de 
l’OK Lliga (la màxima categoria 
estatal), una de les quals fins i 
tot milita a la selecció portugue-
sa. El Cerdanyola es va imposar 
per 11-0.

El benjamí va obtenir la victò-
ria a la pista del Palafrugell en un 
partit amb molts de gols (6-9). El 
prebenjamí iniciació també es va 
imposar al seu rival, en aquest 
cas el GEiEG. Els jonquerencs van 
demostrar la seva qualitat a una 
pista difícil i van guanyar les dues 
primeres parts, mentre que van 
empatar la tercera (1-3).

L’infantil, reforçat amb dues 
fèmines per les baixes, va ren-
dir a un bon nivell a Cassà de la 
Selva, tot i caure derrotat (6-1), 
i el prebenjamí va disputar un 
partit molt ajustat contra el Gi-
rona en el qual va empatar dues 
parts, però va cedir l’altra i va per-
dre per 2-3. N

NN

Tercer triomf 
consecutiu a casa 
del júnior masculí 
de l’Escolàpies

Redacció l FIGUERES

BÀSQUET. RESULTATSY

El júnior masculí del Club Bàs-
quet Escolàpies va aconseguir la 
seva tercera victòria consecuti-
va a casa en imposar-se al Nou 
Caulès Blau (72-53); el júnior fe-
mení va caure de forma ajusta-
da a la pista del Farners (65-62), 
i el sub-21 masculí no va tenir 
cap opció davant del Vilablareix, 
que es va mostrar molt superi-
or (57-108).

El cadet A femení es va desfer 
de l’Anglès a domicili en un par-
tit molt igualat (51-55); el cadet 
B femení es va veure superat pel 
Caldes de Malavella (68-41); el 
mini A masculí va guanyar a la 
pista del Quart, tot i les baixes (59-
77); el mini B masculí va perdre 
contra el Masmitjà (79-43); triomf 
treballat del mini femení sobre 
el Quart (62-52); el premini mixt 
2003 no va tenir sort a la pista del 
Montessori Palau (51-40); el pre-
mini masculí 2004 va vèncer la 
Unió Vedruna en un bon partit 
(54-43); el premini femení 2004-
2005 va guanyar el Fornells per 
alineació indeguda, en un molt 
bon partit de les figuerenques, i 
el premini masculí 2005 va caure 
amb el Nou Caulès (32-50). N

NN

El CW Figueres 
cadet perd a casa

WATERPOLOY

NNDerrota clara de l’equip cadet del 
Club Waterpolo Figueres davant 
del CN Premià (2-14). Els visitants 
van portar la iniciativa des de l’ini-
ci i es van distanciar ràpidament 
amb un parcial de 0-4. Els altem-
pordanesos, desencertats davant 
de porta, no van fer un bon partit i 
només van poder aconseguir dos 
gols, però els balanços defensius 
van permetre veure un partit equi-
librat en el joc. Van jugar E. Cahis, 
P. Saavedra, D. Ibáñez, A. Medina, 
I. Pernas, P. Ruiz, A. Pérez, M. Rei-
xach (2) i L. Hidding.N

MILLORA. Les jugadores de l’Esplais van plantar cara a un bon rival BÀSQUET ESPLAIS

CUJEDA
Resaltado



Disfuncions administratives
Des que el PSOE, en expressió paradigmàtica del gran hemmano 

(l’Alfonso Guerra) del seu germà, va obrir la caixa de Pandora cu-
riosament per tornar a enterrar, encara que ara metafòricament, 
Montesquieu i la seva doctrina de la separació de poders (legisla-
tiu, executiu i judicial), un munt de tempestes justicieres han anat 
assolant les nostres contrades. Si des dels primers moments de la 
renovació democràtica vam tenir clar que, malgrat les formalitats 
protocol·làries, els consecutius legislatius no eren sinó una exten-
sió dels llargs braços dels governs a la vegada que aquests eren poca 
cosa més que el principal tentacle amb què els partits ens conver-
teixen en súbdits en lloc de ciutadans, a partir de la contrareforma 
socialista vam tornar a un remake, a una nova posada en escena 
d’aquella “unitat de poders i diversitat de funcions” que “per la grà-
cia de Deu” informava el sistema polític de l’ancien régime.

Dins aquest context, a qui hauria d’estranyar que la penombra pro-
jectada per aquest costat obscur del devenir polític s’anés estenent 
com l’ombra d’un ocàs fins a cobrir tot l’espectre dels nostres interes-
sos, essent un dels seus primer objectius per la seva transcendència 
logística de poder, l’administració pública? Perquè no ens enganyem, 
malgrat el revoltim que ens fan i ens fem, l’administració pública no 
és ni ha de ser un òrgan que en el desenvolupament de les seves fun-
cions hagi de ser subjecte dels antulls decisoris dels polítics de torn 
sinó que, encara que l’administració pública sigui l’eina de la qual 
es serveix el polític per governar, l’administració i els seus funcio-
naris només estan i han d’estar subjectes, en el desenvolupament de 
les seves funcions, a la llei essent la garantia  que aquesta serà apli-
cada amb equitat més enllà 
dels interessos partidistes 
d’aquells que, per molt que 
hagin estat ungits per la sobi-
rania del vot popular, no pot 
fer amb la llei un embut posat 
segons convingui del dret o 
de l’inrevés..

Estem assistint, darrera-
ment, a una pràctica de des-
mèrit i de llavor de sapa contra 
el funcionari i el lliure exer-
cici de la seva activitat pública. Dubtes sistemàtics sobre la seva 
dedicació i capacitat de treball, de vegades sobre la seva probitat i 
acusacions com per exemple de no ser prou “proactius” llençades 
contra els qui seguint la llei i complint per tant la seva tasca infor-
mativa emet informes desfavorables contra projectes polítics, més 
enllà de la frivolitat representen  el grau de deteriorament de valors 
democràtics en la que la pràctica de l’exercici del poder executiu 
està caient. Pel “Poder” (i ho poso així com a nom propi per recalcar 
el seu significat) l’administració col·legiada, el funcionari de car-
rera que no pot ser remogut del seu lloc de treball només que per 
expedient disciplinari, més que ser considerat pel governant com 
aquell instrument amb el qual aconseguirà desenvolupar una tasca 
eficient i eficaç en favor del ciutadà esdevé un entrebanc per aplicar 
la seva filosofia del “mano, ordeno i vull que es faci” que semblava 
haver quedat desterrat de la pràctica política de la nostra ara ja no 
tan jove democràcia

És així com l’administració pública s’ha anat emplenant d’asses-
sors de lliure designació que, encara que sense dubtar en ocasions 
i només en comptades ocasions de la seva adequació al càrrec per 
al qual han estat designats i la seva vàlua professional perquè no és 

aquesta una crítica ad personam sinó es-
tructural, suplanten quan no curtcircuiten 
les línies d’actuació i de vegades de repre-
sentació que una potser excessiva legisla-
ció procedimental administrativa preveu. 
Però senyors, és aquest el sistema garantista 
legislatiu que n’hem donat; i així, el que no 
pot ser és legislar i després mantenir des del 
poder estant, com hem sentit recentment, 
que “les lleis estan per saltar-se-les”. I no 
parlem de quan el que es persegueix amb 
un sistema organitzatiu d’aquestes carac-
terístiques és resoldre les incapacitats ali-
enes perquè el vot per si sol no et fa conei-
xedor d’allò sobre el que més tard hauràs 
de decidir. 

Diu un proverbi xinès que no has d’inten-
tar eradicar el mal del món si prèviament 
no has aconseguit expulsar-lo de tu mateix. 
Per això, si bé no hem d’anar gaire lluny 
per trobar exemples de tota aquesta gene-
ral disbauxa, tampoc hem de cavalcar per 
“horizontes lejanos” per trobar les solucions 
d’aquests problemes en l’àmbit de la nos-
tra més propera responsabilitat: a Figueres 
tenim qui pot entendre aquestes paraules. 
Només ens cal  esperar que tingui la volun-
tat d’esmenar les disfuncions. 

«el que no pot ser 
és legislar i després 
mantenir des del poder 
estant, com hem sentit 
recentment, que “les lleis 
estan per saltar-se-les”»

OPINIÓ

José Luis Torres
articulista

«Estem assistint, darrerament, 
a una pràctica de desmèrit 
i de llavor de sapa contra el 
funcionari i el lliure exercici de 
la seva activitat pública»

OPINIÓ

que calia implantar projectes amb bases de futur molt 
sòlides i per això vàrem crear projectes relacionats entre 
ells i que aportessin a la vila de Roses valor afegit. És 
per això que l’arribada de creuers al port de Roses havia 
d’obrir una sèrie de projectes relacionats amb el mar. 
Els creuers eren la punta de l’iceberg. És veritat que 
Roses va fer tard, durant 14 anys de Govern  de CIU no 
es va contemplar en cap moment un projecte de futur 
d’aquest tipus. Palamós fa quasi dos dècades que ofereix 
aquest servei. L’arribada de creuers i grans iots anava 
unit amb Roses-Estació Nàutica, que va ser molt criti-
cat en el seu moment però ara,contenta, puc constatar 
que són cada vegada més els empresaris que aposten 
per unir-se, concentrar tots els esforços i oferir nous 
projectes per a la nostra vila. L’Estació Nàutica era l’ex-
cusa per créixer econòmicament per mar, cal enca-
ra treballar molt més per assolir un camp de regates 
permanent i estable a nivell europeu o internacional 
i fer de Roses una referència única no només de cam-
pionats sinó de destinació d’entrenaments, campus 
de vela o altres esports nàutics,  innovació posant en 
pràctica tots aquells esports nàutics nous que puguin 
anar aflorant. Lligàvem aquest projecte amb l’educa-
ció. Teníem pensat impulsar, amb la col.laboració de 
les escoles i IES de Roses, una formació específica i 
d’estudis no només de com complementar el sector 
Pesca sinó tots aquells oficis relacionats amb el mar: 
turisme, medi ambient, pesca-turisme, esports nàu-
tics, mar i salut, mar i cultura amb patrimoni suba-
quàtic i de superfície relacionats entre ells, manteni-
ment i reparació de vaixells i un esforç complementari 
pel manteniment i ITV de vaixells. No voldria oblidar 
que la badia de Roses, una de les més maques del món, 
uneix els tres parcs naturals en una realitat mediam-
biental immensa . El port pesquer necessita un nou 
impuls econòmic, és evident. Durant el ple de pres-
supostos pel 2013 vàrem plantejar ser valents i cons-
truir un nou projecte entre l’Ajuntament de Roses i la 
Confraria de Pescadors. Proposàvem que l’Ajuntament 
invertís uns 150000€ a la Confraria de pescadors. Ja hi 
col·laborem amb les visites guiades i hi vam invertir 
75000€ per la passera que tant bons resultats ha donat 
com a reclam turístic. Proposàvem doncs  que l’Ajun-
tament col·laborés amb la confraria en la posada en 
marxa d’exportació de fumet de peix. Sembla que és 
el que caldria per a començar ja seriosament. Trobem 
una bona idea que pot anar fent-se gran amb el temps 
i donar vida a un sector que ara i sempre però ara més 
que mai s’ho passa malament i amb poca expectativa 
de futur. Seria una bona inversió  com a promoció eco-
nòmica i turística, per atraure talent empresarial, per 
a col·laborar amb la BulliFondation, per crear llocs de 
treball i cicles formatius únics i referents a Catalunya. 
Projectes relacionats entre ells per fer de Roses una vila 
dinàmica a l’hivern i a l’estiu. La Badia ofereix ella sola 
grans oportunitats de present i futur. 

La badia de Roses molt 
més que un “brollador”

Magda Casamitjana
regidora del PSC a l’Ajuntament de Roses

Des del Govern que vaig presidir teníem molt clar 
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